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Úvodem
Že na podzim a začátkem zimy přituhu-
je, jak meteorologicky, tak ve finančním 
smyslu, se nedá popřít. V supermarketu 
ten pocit zatím úplně nemám, ale na-
příklad majitelé „levných potravin“ hlásí 
změnu klientely a příliv kravaťáků. Domácí 
marmelády a jiné produkty bývají poslední 
dobou mými přáteli vítány mnohem srdeč-
něji než dřív. Šetření na energiích je místy 
už dost zjevné i podle zápachu, co si pama-
tujeme z předrevolučních dob. Šetří se na 
lécích a dalších věcech, někdy z opravdové 
potřeby, jindy preventivně ve snaze zajistit 
si úspory na dobu, kdy bude hůř.

Jaký má ale šetření dopad na lidi a jejich 
společenství? Staneme se i ve Veltrusích 
svědky toho, jak budou například sousedé 
navzájem méně štědří a empatičtí, protože 
se budou snažit udržet za každou cenu 
standard rodiny a „zbytné výdaje“ vynecha-
jí? Nebo máme spíš očekávat, že je krušněj-
ší období stmelí, že omezí trochu i sebe, 
ale na okolí budou podle svých možností 
pamatovat pořád, přestože na dnešním 
venkově na sobě už nejsme tolik vzájemně 
závislí jako kdysi?

Utkvěl mi v hlavě příběh podnikatele, 
který vždycky jednou ročně „zavře krám“ 
a vydá se na opravdickou pouť. Dotěrný 
redaktor chtěl po něm vědět, co důležitého 
si kromě vyčištění hlavy a posílení kondice 
z pouti odnesl. Tak třeba přehodnotil svoje 
přesvědčení, že je „v jádru dobrý člověk“. 
Věděl, že má vady, ale považoval se spíš za 
slušného. Najednou vidí, že se v něm mísí 

všechno možné a že té opravdové dobro-
ty a lidskosti tam vlastně není tolik. Ten 
zbytek je různá míra smyslu pro povinnost, 
nějaké vychování, tradice, snaha o sebere-
alizaci, potřeba uznání, soutěživost…

Proč ale potřebujeme vidět kladná 
a záporná znaménka u všeho, co dělá-
me? Nutkavě pak hledáme argumenty, 
abychom mohli svoje činy označit kladně, 
anebo se trápíme tím, jak jsme zlí a jak se 
změnit. Možná je naším hlavním úkolem 
najít v sobě odvahu nahlédnout do sebe. 
Poznat se a to, co najdeme, přijmout, i když 
některé svoje stránky asi nemůžeme mít 
přímo rádi. Někdo pro to potřebuje dojet 
do Compostelly, někomu stejně poslouží 
meditace nebo cigareta na balkoně. Neu-
téct a zacházet s tím, co objevím, jak nejlíp 
dokážu, to by byl sen! Jenže je to strašně 
otravné a zdlouhavé a vyžaduje to přestat 
si lhát a taky pozorovat jiné a naslouchat 
jim, zkusit sám sebe vidět jejich očima, 
někdy u toho potřebujete i trochu podpory, 
Monteky to nutí vyjít do sídla Kapuletů… 
a to všechno musíte nakonec vybalanco-
vat. A to už je úkol na celý život, protože 
podmínky se mění a lidi s nimi.

Těm, kdo tohle dávno dovedou, se 
omlouvám za zklamání z úvodníku a těm 
ostatním stejně jako sobě držím doživotně 
palce. Hodně úspěchu taky přeju Veltrus-
kým listům, jichž jsem byla ráda součástí, 
a hlavně odcházející šéfredaktorce, která 
se o ten balanc poctivě snaží.

| kv

Plánované akce  
– Veltrusy a okolí

prosinec
ST 14 | 3. zasedání Zastupitelstva 

města Veltrusy (hasičský 
dům, 18:00) 

PÁ 16 | Filmový večer: Krásné 
bytosti (klubovna nad 
sokolovnou, 20:15)

SO 17 | Filmové odpoledne pro 
děti: O myšce a medvědovi 
(80 min., klubovna nad 
sokolovnou, 16:15)

NE 18 | Zámek: Průvod k živému 
betlému (sraz v 15:00  
u brány do parku)

 | Vánoční koncert Tutti 
cantate (kulturní dům  
ve Zlosyni, 18:00)

ST 21 | Rybova Česká mše vánoční 
(18:30, kostel Narození  
sv. Jana Křtitele ve Veltru-
sích)

SO 24 | Zpívání koled na náměstí 
A. Dvořáka (14:00)

leden
NE 01 | TJ Sokol: Novoroční výběh 

(sraz u brány do parku 
v 11:00)

SO 21 | ASPV: Pyžamáček
SO 28 | Lednový underground 

(KD Vltava Kralupy, 17:00)

únor
SO 25 | Veltruský masopust

Dočtete se...
O ROZSVĚCENÍ  
VÁNOČNÍHO STROMU

NA STR. 14-1514-15

NA STR. 55 NA STR. 22-2322-23

O PŘÍSTAVBĚ  
ZÁKLADNÍ ŠKOLY

O VELTRUSKÉ  
BAŽANTNICI
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ÚŘEDNÍ HODINY MĚÚ  
A KONTAKTY 

 ʂ podatelna, Czech Point, ověřování |  
PO a ST: 8–12 a 13–17:30 h 
ÚT a ČT: 8–12 a 13–15 h 
PÁ: 8–12 h

 - telefon: 317 070 294
 - e-mail: sobova@veltrusy.cz

 ʂ stavební úřad |  
PO a ST: 8–12 a 13–17:30 h 

 - telefon: 315 781 177
 - e-mail: kostal@veltrusy.cz

 ʂ matrika | upřednostněte, prosím,  
telefonický kontakt 
PO a ST: 8–12 a 13–16 h

 - telefon: 315 781 143
 - e-mail: prazakova@veltrusy.cz

 ʂ obecné informace |
 - telefon: 317 070 291
 - e-mail: asistentka@veltrusy.cz

DŮLEŽITÁ TELEFONNÍ ČÍSLA

 ʂ MĚSTSKÁ POLICIE
 - telefon: 777 919 156 – 7
 - e-mail: mestska.policie@veltrusy.cz

 ʂ HASIČI
 - telefon: 721 106 278
 - e-mail: jsdhveltrusy@seznam.cz

 ʂ TECHNICKÉ SLUŽBY MĚSTA
 - telefon: 728 233 228
 - e-mail:  kosek@veltrusy.cz

 ʂ VODOVODY A KANALIZACE
 - telefon: 840 121 121, 602 128 127

 ʂ ELEKTRICKÉ VEDENÍ (ČEZ)
 - telefon: 800 850 860
 - po registraci na cezdistribuce.cz/cs/

sluzba vám budou chodit upozor-
nění na plánované odstávky proudu 
e-mailem nebo SMS

 ʂ VEŘEJNÉ OSVĚTLENÍ / ROZHLAS
 - telefon: 728 233 228  

(technické služby)

KNIHOVNA

 ʂ PÁ: 14–17 h
 ʂ e-mail: knihovna@veltrusy.cz
 ʂ www.knihovnaveltrusy.wz.cz

PORADNY

 ʂ PRÁVNÍ PORADNA  
Bezplatné právní poradenství v základ-
ním rozsahu mohou využít občané 
Veltrus každou středu od 15 do 17 
hodin na MěÚ Veltrusy (1. patro, 
1. dveře vpravo). Právník se specializuje 
na občanské, rodinné a pracovní právo. 
Doporučujeme rezervaci termínu:  

 - telefon: 606 683 404 
 - e-mail: hulav@seznam.cz

 ʂ SOCIÁLNÍ PORADNA funguje  
do odvolání e-mailem: 

 - poradenstviveltrusy@seznam.cz
 - nebo lze sjednat na telefonu  

315 781 042 (Věra Krčmová)

PEČOVATELSKÉ SLUŽBY

Do Veltrus pravidelně dojíždí pečovatelka 
pro seniory či zdravotně postižené. Služba 
je podpořena z rozpočtu města. Více infor-
mací na webu města: veltrusy.cz/socialni-
-sluzby-0. Kontakt pro sjednání služby: 

 ʂ telefon: 731 917 804, 315 704 267

ZDRAVOTNÍ A SOCIÁLNÍ 
PÉČE V DOMÁCÍM  
PROSTŘEDÍ
Odborná zdravotní péče v domácím 
prostředí (rehabilitace, aplikace injekcí, 
odběry, ošetření, převazy a další zdravotní 
výkony), péče o dlouhodobě nemocné / 
pečovatelské služby (pomoc s úklidem, 
nákupy, sebeobsluhou, ...) 

 ʂ telefon: 724 810 714

SBĚRNÉ MÍSTO

Podzimní provoz v listopadu: 
 ʂ úterý: 15 – 18 hod
 ʂ sobota: 8 – 12 hod

Prosinec – březen:
 ʂ sobota: 8 – 12 hod

SVOZ BIOPOPELNIC

Svoz biopopelnic od domu je od 
prosince do března přerušen. 

BIOKONTEJNERY  
NA ŽÁDOST
Město nabídne občanům možnost přista-
vení biokontejneru opět od jara 2023.

INFORMACE Z ÚŘADU
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OTEVÍRACÍ DOBA  
HŘBITOVA

Veltruský hřbitov je otevřen
 ʂ listopad – březen od 8 do 17 hod

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
 ʂ termíny na webu/fb
 ʂ hasičský dům, Seifertova 488, Veltrusy

INFORMACE Z MĚSTA
 ʂ WEB

 - veltrusy.cz
 - registrace k odebírání  

newsletteru: veltrusy.cz/
sluzby/online-sluzby/ 
registrace-k-odberu-no-
vinek

 ʂ MUNIPOLIS
 - registrace k odebírání novinek 

(informačním kanálem, 
který si sami zvolíte: 
e-mailem, SMS, notifika-
cí do mobilní aplikace): 
veltrusy.munipolis.cz

 - možnost stažení mobilní aplikace: 
              pro Android:           pro iOS:

 ʂ FACEBOOK
 - @MěstoVeltrusy
 - @Kultura Veltrusy

KALENDÁŘ  MĚSTA
 ʂ Přehledný kalendář všech veltruských 

akcí a služeb (jedná se o veřejný google 
kalendář, který si občané  
mohou přidat do svých  
kalendářových aplikací):

 - veltrusy.cz/kalendar- 
mesta

 ʂ Kalendář svozu jednot- 
livých druhů odpadu:

 - veltrusy.cz/trideny-odpad

TESTOVÁNÍ NA COVID 
V KRALUPECH

 ʂ covid-kralupy.cz
 ʂ parkoviště u zimního  

stadionu v Kralupech

i

MĚSTSKÝ ÚŘAD – kontakty a důležité informace
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Podařilo se...
... podat žádost o dotaci na přístavbu ZŠ 
Po několikanásobném odložení termínu 
a jednom zrušení již zahájené výzvy se 
město ve čtvrtek 24. listopadu 2022 koneč-

ně dočkalo úspěšné registrace žádosti o 
podporu přístavby naší základní školy. Více 
informací najdete v článku na str. 5.

ZPRÁVY Z MĚSTA

Milí sousedé,
každý konec roku vyzývá k bilancování. 
Rád bych se při tom pozdržel jen v našem 
městečku, ale moc mi to nejde. Samozřej-
mě, že mi hlavou poletují myšlenky mezi 
stavbami, dotacemi a chystanými projekty, 
ale ani to vše dohromady mě (a věřím, 
že ani vás) nedokáže zcela ukotvit jen ve 
Veltrusích. Už je to více než devět měsíců, 
co i ten zdlouhavý a nejistý „svět v covidu“ 
zastínila ruská válečná agrese na Ukrajině, 
jejíž konec je stále v nedohlednu. „Kdy 
už to skončí?“ – chce se ptát každý den při 
sledování zpráv z Nedalekého východu. 
Bohužel nevíme a nezbývá než doufat, že 
i tato nesmyslná „speciální vojenská ope-
race (Putinova válka)“ jednou skončí. Jistou 
záplatou na ten škraloup zla a hrůz může 
být zjištění, že je na světě spousta stateč-
ných lidí, ochotných pomoci druhému, 
i neznámému člověku. A to i u nás v obci – 
takže (raději) zpět do Veltrus. 

V kontextu výše uvedeného je přímo 
nezbytné v tom dnešním světě hledat 
(jakákoliv) pozitiva – věřím, že posunem 
pro řadu z vás bylo dokončení lékařského 
domu v Palackého ulici. V přízemí budovy 
letos začaly ordinovat lékařky pro děti, 
dorost i dospělé a otevřela se provozov-
na fyzioterapie, podologie (vyšetřování 
nohou) a masáží. 

Často dostávám otázku: „Kdy začne 
ordinovat nový zubař?“ Ve stručnosti 
odpovídám, že poté, co paní zubařka, které 
byla již přichystána nájemní smlouva, dala 
bohužel přednost sousednímu městu, 
zubaře nadále intenzivně sháníme. 

Dále se mě ptáte: „Jak to vypadá s pří-
stavbou základní školy?“ Zde je dobrou, 
nadějnou zprávou, že se podařilo podat 
žádost o stavební povolení i úspěšně 
registrovat žádost o dotaci z IROP (více se 
o projektu přístavby ZŠ dočtete na str. 5). 

Do třetice vybírám častou otázku:  
„Kdy bude otevřené nové komunitní cen-
trum?“ Rádi bychom otevřeli veřejnosti 
komunitní centrum U Havrana co nejdříve 
– k dnešku odhaduji, že to bude během 
ledna či února, v závislosti na tom, jak se 
podaří dokončit resp. vybavit interiéry jed-
notlivých pater KC, přestěhovat knihovnu 
atd. (více na str. 4). Věřím, že k zodpovězení 
vašich dalších otázek vám napomůže i toto 
číslo Veltruských listů. 

Milí čtenáři, přeji vám příjemné čtení 
a především – klidný adventní čas, ať ho 
strávíte mezi svými blízkými, ideálně bez 
internetu a špatných zpráv. 

Radostné Vánoce, dostatek lásky i chuti 
pomáhat jiným a pevné zdraví do nového 
roku přeje

Filip Volák
(starosta@veltrusy.cz)

SLOVO STAROSTY

... obnovit alej v ulici Maršála Rybalka
Lipová alej v ulici Maršála Rybalka musela 
být obnovena kvůli napadení a poškoze-
ní původních stromů broukem krascem 
lipovým. Lípy byly proto nahrazeny duby, 

u kterých poškození tímto broukem nehro-
zí. Práce vykonala firma Petr Šebesta ve 
spolupráci s technickými službami města 
v úterý 29. listopadu.

... rozšířit kamerový systém
Tři nové kamery byly nainstalovány na 
sběrném místě. Pokrývají pohled na celý 

dvůr, příjezdovou komunikaci II/101  
a křižovatku II/101 s ulicí Palackého.

xxx

Nová dubová alej v ul. M. Rybalka
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ZPRÁVY Z MĚSTA

Pracuje se na...
... dokončení rekonstrukce komunitního  
centra a venkovních úprav kolem něj
Společnost Kaziko v současné době odstra-
ňuje poslední vady a nedodělky a zároveň 
je interiér vybavován nábytkem. Truh-
lářství Petr Richtrmoc montuje kuchyň 
v přízemí, regály v knihovně jsou téměř 
připravené na stěhování knih. Kuchyňka 
v podkroví je již nainstalovaná a připrave-
ná k používání.

Volný nábytek do interiéru i na terasu 
byl objednán u společnosti Kenast a mo-
mentálně se očekává jeho doručení. 

Dokončují se také úpravy terénu kolem 
centra, kde se ještě bude sít trávník. Je 
hotový spojovací chodník z Palackého 
do Chotkovy ulice, parkovací místa před 
centrem a terasa za budovou. Jsou usazené 
lavičky, stojany na kola a odpadkové koše.

V dohledné době bude také před 
budovou nainstalován „covidový“ sloup, 
který vznikl v rámci letošního řezbářské-
ho sympozia a byl dosud uskladněný na 
zámku v hospodářském dvoře.

Tento projekt je spolufinancován Ministerstvem 
pro místní rozvoj a Evropskou unií – Evropským  
fondem pro regionální rozvoj v rámci Integrované-
ho regionálního operačního programu. 

Dětské oddělení knihovny

Hlavní část knihovny

Kuchyňka v podkrovíPohled na terasu u komunitního centra

... dokončení  rekonstrukce hřbitovní zdi
Hrubá stavba hřbitovní zdi je hotová, 
nicméně ve stavebním deníku je zapsáno 
velké množství vad a nedodělků, na jejichž 
odstraňování společnost Kaziko pracuje. 
Termín dokončení se nepodařilo dodržet, 
proto město po předání vyčíslí sankce dle 
smlouvy.

| text a foto: bb, lk
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ZPRÁVY Z MĚSTA

Přístavba základní školy dostala 
konkrétní obrysy
NA SRPNOVÉM ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA BYL SCHVÁLEN ZHOTOVITEL PRO-
JEKTOVÉ DOKUMENTACE PŘÍSTAVBY ZŠ A 1. LISTOPADU SE PODÁVALA JIŽ ŽÁ-
DOST O DOTACI NA PŘÍSTAVBU. VÝZVA Z IROP BYLA ALE HNED NÁSLEDUJÍCÍ 
DEN ZRUŠENA. V JAKÉ FÁZI SE MOMENTÁLNĚ NACHÁZEJÍ PŘÍPRAVY PŘÍSTAVBY, 
SE DOZVÍTE NA NÁSLEDUJÍCÍCH ŘÁDCÍCH.

Společnost REMIUMA, která vyhrála 
veřejnou zakázku na tvorbu projektové 
dokumentace přístavby základní školy, se 
hned po schválení zastupitelstvem pustila 
do intenzivní práce. Velmi aktivně se na ní 
kromě vedení města podíleli také dotační 
manažer a ředitelka základní školy. Termín 
pro otevření výzvy IROP byl totiž neúpros-
ný. Do spuštění výzvy 1. listopadu byly vyře-
šeny všechny základní otázky, projektová 
dokumentace byla sladěna s požadavky 
dotační výzvy a bylo zažádáno o stavební 
povolení. Druhý den po zaregistrování naší 
žádosti byla výzva ovšem z technických 
důvodů zrušena a opětovně vyhlášena až 
25. listopadu. O úspěchu žádosti o dotaci 
rozhodovala především rychlost jejího za-
registrování. Naši žádost o dotaci se poda-
řilo zaregistrovat jako sedmou v republice. 
To znamená, že když splníme podmínky 
formálních náležitostí a přijatelnosti, pak 
získáme dotaci ve výši 40 mil. Kč.

JAKOU PODOBU BUDE NOVÝ 
ŠKOLNÍ PAVILON NAKONEC 
MÍT?
Oproti studii architekta Hoffmana doznal 
projekt několika úprav. Přístavba bude 
vzhledem k výši nákladů rozdělena do 
dvou etap. V první etapě bude realizová-
na přístavb pavilonu „do dvora”, přičemž 
přízemní část zůstane otevřenou stavbou 

na pilířích. Nové učebny a prostory školní 
družiny budou umístěny do druhého a 
třetího nadzemního podlaží. V rámci první 
etapy je potřeba také zajistit bezbariérový 
přístup do budovy, který řeší projektant 
výtahem umístěným v rohu budovy ze 
strany parku. Takto lze zajistit bezbariéro-
vý přístup do všech pater i mezipater bu-
dovy. Na stávající hlavní část školy přibyde 
střešní nástavba s dalšími čtyřmi učebna-
mi. Náklady na první etapu činí zhruba 70 
milionů korun včetně DPH.

Druhá etapa počítá s vybudováním 
jídelny v přízemí nové přístavby, přesta-
věním stávající jídelny na novou učebnu 

a úpravou střechy přístavby na hřiště 
nebo jiný volnočasový prostor či venkovní 
učebnu. Náklady na realizaci druhé etapy 
odhaduje projektant Leo Vychodil na 30 
milionů korun včetně DPH. 

KDY BY MOHLA ZAČÍT VLASTNÍ 
VÝSTAVBA NOVÉHO PAVILO-
NU?
Pokud se bude dařit (se stavebním povo-
lením a získáním dotací – ideálně z více 
zdrojů, dohodou se spádovými obcemi na 
podílení se na nákladech na přístavbu, se 
získáním úvěru pro město, vysoutěžením 
schopného zhotovitele stavby…), bylo by 
možné počítat se zahájením výstavby na 
jaře 2024. Pro konkrétnější představu otis-
kujeme několik pohledů na školu. 

JAK BUDE ŘEŠENA PŘÍSTAVBA 
Z ENERGETICKÉHO POHLEDU?
Nová budova nebude napojena na stáva-
jící kotelnu, nýbrž bude z energetického 
hlediska autonomní. Počítá se s využitím 
tepelných čerpadel vzduch–voda, kterými 
lze v létě prostory i chladit. Do budoucna 
bude možné využít také umístění fotovol-
taiky na novou střešní nástavbu.

| bb 
| vizualizace ing. arch. Leo Vychodil
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Střípky ze zasedání zastupitelstva
NÁSLEDUJÍCÍ ODSTAVCE OBSAHUJÍ VYBRANÁ USNESENÍ A TÉMATA 
ZE ZASEDÁNÍ, KTERÁ SE USKUTEČNILA 19. 10. 2022 A 16. 11. 2022.  
KOMPLETNÍ ZÁPISY A PŘEHLEDY USNESENÍ NAJDETE  
NA WEBU MĚSTA veltrusy.cz/zapisy-ze-zasedani-0.

19. 10. 2022 (1.)
NOVÍ ZASTUPITELÉ  
A VEDENÍ MĚSTA
Na ustavujícím zasedání všichni noví 
zastupitelé složili slib. Starostou města byl 
opět zvolen Mgr. Filip Volák (9 hlasů). Na 
místo uvolněné místostarostky byla zvo-
lena Mgr. Barbora Bělková (8 hlasů), která 
bude zároveň zastupovat starostu v době 
jeho nepřítomnosti, a na nově vzniklou 
pozici neuvolněného místostarosty zastu-
pitelé 8 hlasy dosadili Lukáše Kohouta. 

KONTROLNÍ A FINANČNÍ  
VÝBOR
Zastupitelstvo zřídilo tříčlenný kontrolní 
a finanční výbor. Předsedou finančního 
výboru se stala Václava Víšková, předseda 
kontrolního výboru nebyl zvolen. 

ODMĚNY ZASTUPITELŮ

Zastupitelstvo schválilo výši měsíčních 
odměn za výkon jednotlivých funkcí, a to 
následovně: místostarosta 26.482 Kč, 
předseda výboru nebo komise 2.528 Kč, 
člen výboru nebo komise 2.107 Kč, člen 
zastupitelstva bez dalších funkcí 1.264 Kč.

16. 11. 2022 (2.)
KONTROLNÍ VÝBOR

Předsedou kontrolního výboru byl zvolen 
Michal Koldinský a jeho členy se stali Ing. 
Jakub Andrle a Ing. Jaroslav Morávek.

ODMĚNY PRO NEZASTUPITEL-
SKÉ FUNKCE VE VÝBORECH 
A KOMISÍCH
Zastupitelstvo schválilo odměny členům 
výborů a komisí a předsedům komisí, kteří 
nejsou zároveň zastupiteli, v následujících 
výších: člen výboru či komise, který není 
zastupitelem 843 Kč/měsíc, předseda 
komise, který není zastupitelem na 1.264 
Kč/měsíc.

KOMPETENCE STAROSTY 
K PROVÁDĚNÍ ROZPOČTOVÝCH 
OPATŘENÍ

Schválený rozpočet má jasně vymezené 
příjmy a výdaje na jednotlivých para-
grafech a položkách. V průběhu roku je ale 
možné provádět podle aktuální potřeby 
přesuny mezi položkami a paragrafy  
(= rozpočtová opatření). Změny v rozpočtu 
schvaluje zastupitelstvo, ale část pravomo-
cí schvalování rozpočtových opatření může 
delegovat na starostu. Současné zastupi-
telstvo města Veltrusy delegovalo na sta-
rostu provádění jednotlivých rozpočtových 
opatření v následujícím rozsahu:
1. rozpočtové příjmy v neomezené výši
2. rozpočtové výdaje v závazných uka-

zatelích, tj. na úrovni paragrafů do 
výše 400 tis. Kč celkem za rozpočtové 
opatření v jednom kalendářním měsíci 
– pokud se bude jednat o rozpočtové 
opatření týkající se dotací, transferů, 
nutných úhrad ve stavu nouze, úhrady 
pokut, může se jednat i o částky vyšší

3. poslední rozpočtové opatření, které 
bude mezi posledním zasedáním za-
stupitelstva města a posledním dnem 
v kalendářním roce v plném rozsahu 
v příjmech i výdajích.

ÚZEMNÍ PLÁN MĚSTA

Starosta města byl zastupiteli zvolen jako 
určený zastupitel pro pořízení územního 
plánu města Veltrusy pro celé volební 
období 2022 – 2026.

PLÁNOVACÍ SMLOUVA  
– RD U STŘELNICE
Zastupitelstvo schválilo změny v plánovací 
smlouvě k projektu 9 RD U Střelnice – na 
sběrném hnízdě na tříděný odpad nebude 
umístěn kontejner na sklo a splatnost jed-
norázového daru městu byla prodloužena 
ze 14 na 30 dní. 

VĚCNÉ BŘEMENO

Zastupitelstvo schválilo podpis smlouvy 
o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene a dohodu o umístění stavby č. 
IV-12-6032111/ME Veltrusy, č. parc. 678/9 ve 
prospěch ČEZ Distribuce, a. s. na pozemku 

parc. č. 562/10, 1098/102, 1098/95, 1098/20, 
1098/100, 1098/29, 1098/23, 1098/31, 
1098/18, 1098/27, 1098/30 a 1098/4 v k. ú. 
Veltrusy. Částka za zřízení věcného břeme-
ne bude činit 6.800 Kč.

ŽÁDOST O PRONÁJEM  
POZEMKU V JIRÁSKOVĚ ULICI
Zastupitelstvo města Veltrusy pověřuje 
místostarostu města Lukáše Kohouta 
přípravou záměru na pronájem pozem-
ku v majetku města parc. č. 125/78 v ulici 
Jiráskova. 

CHROMEBOOKY PRO ZŠ
Zastupitelé souhlasili s uzavřením kupní 
smlouvy od dodavatele Alicom, s. r. o. na 
dodávku 30 kusů chromebooků pro ZŠ 
Veltrusy v celkové výši zakázky 337.500 Kč 
bez DPH.

STAVEBNÍ KOMISE

Starosta z důvodu většího počtu probíha-
jících a plánovaných stavebních projektů 
a investičních záměrů zřídil stavební 
komisi, která bude fungovat ve složení Ing. 
Vladimír Štulík (předseda), Ing. Jan Bulín 
a Ing. Jan Fechtner.

KULTURNÍ KOMISE

Starosta z důvodu značného počtu kul-
turních a společenských akcí pořádaných 
městem a v souvislosti s plánovaným zahá-
jením provozu komunitního centra zřídil 
kulturní komisi, jejíž předsedkyní se stala 
Ing. Soňa Machová, Ph.D. a členy Mgr. Soňa 
Dekastello a MUDr. Eva Málková. 

| sd
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Město doplácí za odpadové  
hospodářství stále víc peněz
I PŘESTO, ŽE SE OD ROKU 2022 ZVÝŠIL POPLATEK ZA ODPADY ZE 600 KČ  
NA 800 KČ NA OBYVATELE, NESTAČÍ TO NA STABILIZACI DOPLATKU MĚSTA.  
NÁKLADY NA ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ SE TOTIŽ NEUSTÁLE NAVYŠUJÍ. 

Přehled o produkci vybraných druhů odpadů za posledních 5 let (v tunách)

Doplatek města na odpadové hospodářství (v Kč)

FINANCOVÁNÍ OH

Roční doplatek města na 
odpadové hospodářství (OH) 
se letos dle odhadu vyšplhá až 
na 1,7 mil. Kč. Výdaje za OH 
ve Veltrusích se opět navýšily: 
vystoupaly až na 4,2 mil. Kč. 
Příjmy činí následující zdroje:

 ʂ 1,75 mil. Kč z poplatků 
od občanů

 ʂ 655 tis. Kč odměny od EKO-
-KOMu

 ʂ necelých 100 tis. Kč příjmy 
ze skládky Synthos.

V letošním roce se tedy odha-
dují celkové příjmy ve výši 2,5 
mil. Kč.

Množství svezeného SKO 
se podařilo za poslední 4 roky 
snížit téměř o 130 t ročně. 
Největší pokles v množství i ve 
výdajích za SKO nastal díky 
zavedení 14denní frekvence 
svozu v roce 2020. V roce 
2021 nastartoval ale nový 
zákon o odpadech postupné 
navyšování poplatku za uklá-
dání komunálního odpadu 
na skládku a výdaje začaly 
opět růst. Zároveň se každým 
rokem snižuje limit, za kterého 
obce dosáhnou na tzv. sklád-
kovací slevu. Pro letošní rok 
platí limit 190 kg/os./rok, který 
naše město vyčerpalo v půlce 
roku. Tzn. že první polovinu 
roku platilo město skládkovací 
poplatek za zbytkový odpad ve 
výši 500 Kč/t, druhou polovinu 
platí již vyšší sazba, tj. 900 Kč/t. 
Od příštího roku se snižuje li-
mit na 180 kg/os./rok a při jeho 
překročení vyskočí skládkovací 
poplatek z 500 Kč/t na dvojná-
sobek. Skládkovací poplatek 
má v roce 2029 dosáhnout až 
výše 1.850 Kč/t. 

Velmi důležitým faktorem 
nárůstu nákladů jsou také 
nové, vyšší sazby staronové 
svozové firmy, která navíc 
od roku 2023 navýší městu 
všechny ceny o dalších 15 % 

vzhledem k vysoké inflaci, 
energetické krizi a nárůstu cen 
pohonných hmot.

Závěr je jasný: Je potřeba 
počítat s tím, že výdaje za od-
padové hospodářství se budou 
jen navyšovat. Jediná možnost, 

jak je alespoň trochu zkrotit, je 
maximálně omezit produkci 
odpadu. Především pak toho, 
který putuje na skládku, proto-
že ten se nevyplácí ani našemu 
životnímu prostředí, ani našim 
peněženkám. Je potřeba se za-

myslet nad každým kouskem 
odpadu, který vhazujeme do 
černé popelnice i odpadko-
vého koše ve městě. To platí 
i o objemném odpadu, který 
putuje tamtéž.

| bb

Souhrn výdajů a příjmů odpadového hospodářství ve Veltrusích za posledních 5 let
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Krajské střípky
Poslední čtvrtletí roku je na 
Kraji (stejně jako tomu je na 
celostátní úrovni, ve městech 
i obcích) věnovaný zejmé-
na hospodaření, přípravě 
rozpočtu na nadcházející rok 
a vyhlašování fondů. I Veltrusy 
v posledních letech získaly ne-
malé peníze z krajem vyhláše-
ných dotačních titulů, zejména 
v oblasti kultury. Doufejme, že 
tak bude i příští rok.

Již v říjnu byly vyhlášeny 
programy Středočeského 
Fondu kultury a obnovy 
památek a Fondu podpo-
ry cestovního ruchu. Zde 
je možné žádat o finanční 
podporu kulturních akcí, 
knihoven, obnovu památkově 
chráněných objektů, činností 
organizací, publikační činnosti, 
audiovizuálních projektů 
a nových médií. Z těchto 
prostředků byly spolufinan-
covány poslední dva ročníky 
Happeningu na starém mostě 
a část vybavení nově budované 
knihovny v komunitním cen-
tru. Na listopadovém jednání 
Zastupitelstva Středočeského 
kraje bylo schváleno vyhlášení 
programů z Humanitární-
ho fondu, Fondu sportu a 
volného času, Fondu podpory 
včasné přípravy projektů EU, 
Fondu životního prostředí a 
zemědělství, Infrastruktur-
ního fondu, Fondu podpory 

dobrovolných hasičů a složek 
IZS a Fondu prevence. Vedení 
města Veltrusy by se mělo 
snažit tyto možnosti v rámci 
chystaných projektů využít na 
maximum.

Rozpočet našeho kraje 
na rok 2023 schválili jeho 
zastupitelé ve výši výdajů 
převyšující 45 miliard korun. 
Jelikož se na příjmové straně 
očekává jen 42 miliard, bude 
rozpočet deficitní, ve výši cca 
3 miliard. Přibližně tři čtvrtiny 
výdajů tvoří tzv. obligatorní 
výdaje. Tedy peníze, které mají 
předem pevně stanovený účel, 
jsou to zejména prostředky na 
provoz středních škol, sociál-
ních služeb atp. Zbývajících 25 
procent slouží k financování 
oprav a údržby 8.620 km stře-
dočeských silnic II. a III. třídy, 
provozu veřejné hromadné 
dopravy a více než půl miliardy 
jde právě do výše zmíněných 
fondů, kterými Kraj pomáhá 
středočeským městům, obcím, 
spolkům, ale i podnikatelům 
v jejich rozvoji.

Rozhodnutí, které asi niko-
ho nepotěší, je další úprava 
tarifů Pražské integrované 
dopravy, která od 1. 4. 2023 již 
podruhé v krátké době zvýší 
náklady všech, kteří cestují po 
našem kraji, ať za prací nebo 
jen na výlety či za zábavou. 
Dlouhodobé kupony se 

zdražují cca o 5 % a nově jsou 
odstupňovány maximálně do 
6 pásem. Za časovou jízdenku 
pro 7 a více pásem zaplatíte 
jednu cenu, od čehož si vedení 
kraje slibuje větší využívání 
VHD lidmi z odlehlejších 
regionů středních Čech. U jed-
norázových jízdenek se nás 
dotkne nejvíce sloučení dvou 
nejlevnějších jízdenek za 14 
a 22 Kč do jedné za 20koru-
nové jízdenky s platností 
15 minut a zkrácení časové 
platnosti 3pásmové jízdenky 
z 60 na 30 minut a 4pásmové 
z 90 na 60. Na druhou stranu 
dojde k výraznému zlevnění 
celodenních jízdenek. Na 
celodenní výlet do Prahy nám 
bude nově stačit 160 korun, 
což je o 40 Kč méně, a pokud se 
budete chtít vydat až na druhý 
konec našeho kraje a cestou 
se zastavit v Praze, bude vás to 
stát 240 korun (o 60 Kč méně 
než dnes). Jestliže se dokážete 
Praze vyhnout, pak jen 140 Kč. 
Určitě se vám od dubna vyplatí 
se před jízdou zamyslet, spo-
čítat si, co se vám pro aktuální 
cestu vyplatí, a nespoléhat jen 
za své zvyky.

| lk

Městská policie doporučuje

 V uplynulém období Měst-
ská policie ve Veltrusech 
a okolních smluvních obcích 

opakovaně řešila majetkovou 
trestnou činnost, konkrétně 
krádeže jízdních kol, ve většině 

případů bohužel nezabezpeče-
ných proti odcizení. 

Z tohoto důvodu připomí-
náme smutný fakt, že se krade 
všude, v každou denní dobu 
a na místech dobře viditelných 
i tam, kde je velká frekvence 
osob. Zmizení jízdního kola 
je bohužel otázkou několika 
vteřin, neboť – jak jsme se na 
vlastní oči přesvědčili – odcize-
ná jízdní kola byla ve většině 
případů volně opřená, bez vyu-
žití jakéhokoliv zabezpečení.

Většina jízdních kol není 
od výrobce vybavena bezpeč-
nostním zámkem nebo jiným 
prvkem zabezpečovací techni-

ky. Každý cyklista by tedy měl 
mít na paměti, že kolo opřené 
o strom, zeď či jiný objekt je 
lákadlem pro zloděje a během 
malé chvilky se z cyklisty stane 
smutný chodec.

A přitom stačí opravdu 
málo, připoutat bicykl za rám 
k pevné části v okolí, např. 
lavičce, sloupu veřejného 
osvětlení, stromu. Ve většině 
měst a obcí jsou již zřizovány 
ukotvené pevné stojany na 
jízdní kola, kde se z potenciál-
ního lákadla rázem stane pro 
zloděje nedostupná kořist.

| Josef Mošna
Velitel MěP Veltrusy

nejbezpečnější varianta zámků, zdroj: welovecycling.com

SOCIÁLNÍ  
PORADNA

V rámci sociální 
poradny nabízí město 
Veltrusy následující 
doplňkové služby  
pro občany:

 ʂ doprovod na úřad 
nebo k lékaři

 ʂ pomoc při zajištění 
základních potřeb 
(např. vyhledávání 
a objednávání zdra-
votních pomůcek)

 ʂ pomoc při řešení 
finančních a majet-
kových problémů 
(např. zprostředko-
vání kontaktu na 
odhadce, notáře)

 ʂ pomoc při vyplňo-
vání různých žádostí 
(např. o sociální 
dávky, příspěvky na 
bydlení)

 ʂ v oprávněných přípa-
dech zastupování na 
úřadech

 ʂ pomoc při registraci 
(např. k očkování 
proti covidu)

 ʂ bude-li potřeba, 
další...

KONTAKT 
Věra Krčmová
telefon: 315 781 042
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Vodárny Kladno – Mělník, 
a. s. (VKM) zdražují vodné 
a stočné
VKM ZVYŠUJÍ OD NOVÉHO ROKU CENY 
VODNÉHO A STOČNÉHO NA 139,90 KČ/M3 
VČETNĚ DPH.
Pro letošní rok platí cena 
vodného a stočného 115 Kč/m3, 
od ledna dojde tedy k navýšení 
ceny o více než 21 %.

Ředitel VKM Josef Živ-
nůstek odůvodňuje zdražení 
především vývojem cen 
energií. „Středočeské vodárny 
získávají pitnou vodu převážně 
z pramenišť v chráněné krajin-
né oblasti Kokořínsko, odkud 
k odběratelům urazí trasu až 
65 km s přečerpáním o více než 
330 výškových metrů,“ uvádí 
Živnůstek v tiskové zprávě. Vel-

ká vzdálenost hlavního zdroje 
a spotřebišť tak způsobuje vy-
sokou energetickou náročnost 
distribuce pitné vody. Cenu 
navyšuje také hustota osídlení 
spravované oblasti (více než 
180 obcí). 

 | bb
zdroj: vkm.cz 

(celý článek viz QR)

Koridor D8: Veltruští se mohli podí-
let na vytváření krajinného plánu 
Sdružení obcí Koridor D8 
vzniklo v roce 2017 a sdružuje 
již 3 města, 22 obcí a 8 spol-
ků, je tedy poměrně velikým 
„hráčem“. Účelem jeho zalo-
žení byla spolupráce obcí na 
ochraně svých obyvatel před 
negativními dopady investič-
ních záměrů v okolí dálnice D8. 
Spolek se tak mohl koordi-
novaně účastnit již několika 
desítek správních řízení a 
připravit množství právnických 
posudků za sdílené náklady. 
Na začátku se jednalo primár-
ně o problematiku výstavby 
logistických areálů, postupně 
se aktivity rozšířily na celko-
vou ochranu okolní krajiny 
a její udržitelnou budouc-
nost. V současné době se řeší 
přednostně tato čtyři témata: 
1/  dálnice D8 (veškerá do-
prava, chybějící protihluková 
ochrana, chybějící zelené pásy 
na zachytávání škodlivin, rozší-
ření na 3+3 pruhy), 2/ příprava 
dvou VRT (vysokorychlostní 
tratě) Podřipsko a Poohří, které 
budou vedeny dominantně 

v souběhu s dálnicí D8, tj. ještě 
zvýrazní všechna negativa 
spojená s dálnicí, především 
hluk a špatnou prostupnost 
krajiny, v našem regionu dojde 
postupně k souběhu 4 kolejí 
VRT a 6 pruhům dálnice D8, 
3/ logistické areály, které mají 
přímý negativní vliv v místě vý-
stavby a především pak výraz-
né zvýšení kamionové dopravy, 
4/ průmyslové zemědělství, 
které zabírá obrovské půdní 
plochy a způsobuje často ne-
prostupnou bariéru.  Veltrusy 
jsou jednou z členských obcí.

Spolek uspořádal na 
přelomu listopadu a prosince 
2022 v rámci nového projek-
tu Budoucnost krajiny sérii 
participativních setkání, na 
kterých se občané mohli 
vyjádřit k plánovaným zámě-
rům. Mohli například označit 
v mapě, co pro ně má v okolní 
krajině velkou hodnotu a co 
naopak nefunguje, přináší 
problémy. Je snahou, aby se 
výstupy ze setkání propsaly 
do krajinného plánu, který by 

byl závazným dokumentem 
a podkladem pro územní plány 
obcí a komplexní pozemkové 
úpravy.

Organizátoři setkání tímto 
způsobem chtějí koordinova-
ně hájit zájmy místních ob-
čanů a další záměry v našem 
okolí, především tedy projekt 
VRT, uchopit zároveň jako 
příležitost ke zmírnění zásahů 
do krajiny a přizpůsobení 
projektu do podoby, která by 

byla pro přilehlá města a obce 
přijatelnější.  

Ve středu 30. listopadu 2022 
se konalo toto participativní 
setkání i ve Veltrusích a bylo 
zároveň určeno pro obyvatele 
Všestud a Vojkovic. Zúčastnilo 
se ho zhruba 20 občanů.

| bb
koridord8.cz                fb: koridor D8

Město Veltrusy přeje  
všem občanům příjemné prožití  

vánočních svátků a do nového roku  
dostatek příležitostí k setkávání,  

hodně radosti a úsměvů, klidnou mysl  
a hlavně pevné zdraví!

pf 2023
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Viktorie Prokopová z Veltrus se stala 
mistryní světa ve sportovním aerobiku!
VIKTORIE PROKOPOVÁ PŘIVEZLA Z MISTROVSTVÍ SVĚTA VE SPORTOVNÍM  
AEROBIKU ZLATO, A TO ZÁVODILA NA MISTROVSTVÍ SVĚTA POPRVÉ V DOSPĚLÉ 
KATEGORII ŽEN. 

Viktorie Prokopová (rodačka 
z Veltrus, která letos oslaví 
20. narozeniny) se věnuje 
sportovnímu aerobiku již 15 
let. Trénuje ve Fitness Centru 
Báry a Hanky Šulcové v Praze 
pod vedením trenérky Báry 
Ptáčkové.

V letošním roce se Viktorce 
podařilo dosáhnout na úplný 
vrchol sportovního aerobiku, 
kdy vybojovala v jednom ka-
lendářním roce „zlatý hattrick“, 
tedy zlatou medaili na všech 
třech nejvyšších šampionátech 
– na národním, evropském i 

světovém: v Praze se Viktorka 
letos stala mistryní České 
republiky, z Belgie přivezla do 
České republiky titul mistryně 
Evropy a počátkem listopadu 
na světovém šampionátu, 
který se po 8 letech konal na 
domácí půdě – ve sportovní 
hale Gong v Ostravě, vybojova-
la titul mistryně světa 2022.

Na světovém šampionátu se 
utkalo 520 reprezentačních zá-
vodníků z 11 zemí světa, včetně 
silné konkurence z evropských 
zemí, ale i z Asie, Austrálie, 
Nového Zélandu, Jihoafrické 

republiky a dalších. 
Viktorka závodila v 
nejnáročnější a nej-
sledovanější kategorii 
sportovního aerobiku 
(v kategorii singl-že-
ny), a stala se tak pro 
letošní rok královnou 
světového aerobiku, 
když ve finále po 
nervy drásajícím boji 
porazila belgickou 
reprezentantku Lisu 
van Brande – mistryni  
světa z roku 2017.

| Jan Prokop, otec Viktorky

Lidé často neumí nebo se stydí vy-
hledat pomoc, na kterou mají nárok
ČLOVĚK V TÍSNI UMÍ ZPROSTŘEDKOVAT POMOC LIDEM V TĚŽKÉ ŽIVOTNÍ  
SITUACI. MOŽNÁ I VY MÁTE VE SVÉM OKOLÍ NĚKOHO, KDO JI POTŘEBUJE.

Nevíte si rady v aktuální situaci 
s rostoucími životními nákla-
dy? Dodavatel energií Vám vy-
číslil nedoplatek ve výši, kterou 
nejste schopni zaplatit? Hrozí 
Vám exekuce? Víte, na koho se 
obrátit s prosbou o pomoc?

V nelehkém čase, kdy na 
lidi v Česku dopadají důsledky 
energetické krize a vysoké 
inflace, stát nabízí pomoc. 
Zkušení poradci na lince po-
moci Člověka v tísni vám sdělí, 
zda máte na pomoc od státu 
nárok a pomohou vám o ni 
požádat. Lidé většinou volají 
kvůli dluhům a exekucím, ale 
v posledních měsících se stále 
častěji řeší i vysoké zálohy na 
energie nebo různé nedoplat-
ky.

Záchranným lanem je 
příspěvek na bydlení (včetně 
energií), jehož čerpání ale od 
září 2021 výrazně neroste, 

přestože životní náklady lidí 
neustále stoupají. Lidé, kterým 
by pomoc státu ulehčila, bo-
hužel často netuší, že existuje, 
nebo nevědí, jak o podporu 
zažádat. Často se také stydí, 
protože je to poprvé, kdy tako-
vou pomoc od státu potřebují.
Příspěvek na bydlení využívá 
odhadem pouze 25 % domác-
ností z těch, které na něj mají 
nárok. V případě nejzranitel-
nější skupiny, seniorů, je to 
dokonce jen 15 %.

Většina lidí nejspíš energe-
tickou krizi a zvýšení cen obec-
ně zvládne. Češi už v minulosti 
mnohokrát prokázali, že když 
jde do tuhého, dokážou si 
poradit. I přesto dramaticky 
roste počet rodin, které ohro-
žuje chudoba.

Člověk v tísni nepomáhá ale 
jen po telefonu, k lidem dojde 
i domů. 210 sociálních pra-

covníků a dluhových poradců 
pomáhá ve 13 krajích Česka.

Je dost možné, že ve Vašem 
okolí je někdo, kdo potřebuje 
pomoci a neví si rady, jestli 
a jak může o pomoc zažádat. 
Neváhejte mu předat kontakt 
na linku pomoci (tel. 770 600 
800), která je k dispozici od 
pondělí do pátku od 9 do 17 
hod nebo jen přepošlete odkaz 
shrnující informace o státní 
pomoci.

Pokud Vám to situace 
umožňuje, můžete přispět 
na sbírku SOS Česko na číslo 
účtu 37893789/0300. Vybrané 

peníze pomáhají nejen udržet, 
ale především rozšířit pomoc. 
Darované finance budou 
využity hlavně na posílení 
helplinky a zajištění sociální 
práce a poradenství v terénu.

| bb
zdroj: clovekvtisni.cz  

destnikprotidrahote.cz

Přehledný rozcestník  
pro různé formy pomoci  

od státu:

zdroj: fisaf.cz
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V lednu 2023 budeme  
volit nového prezidenta
KDO NAHRADÍ PREZIDENTA ZEMANA?  
OD ROKU 2013 ČEŠI VOLÍ PREZIDENTA  
V PŘÍMÉ VOLBĚ, V ROCE 2023 TO TEDY BUDE 
JIŽ POTŘETÍ. JESTLI VÁM NENÍ LHOSTEJNÉ, 
KDO STOJÍ V ČELE NAŠEHO STÁTU, PŘIJĎTE 
K VOLBÁM!
Volba prezidenta může být 
jednokolová nebo dvoukolová. 
Jednokolová by byla v případě, 
že v prvním kole získá jeden 
z kandidátů více než 50 % 
hlasů (to se zatím nikdy nesta-
lo). Druhého kola se účastní 
pouze dva nejlepší kandidáti 
z prvního kola. 

TERMÍNY VOLEB

1. KOLO:
 ʂ pátek 13. ledna 2023 

14:00 – 22:00
 ʂ sobota 14. ledna 2023 

8:00 – 14:00

2. KOLO
 ʂ pátek 27. ledna 2023 

14:00 – 22:00
 ʂ sobota 28. ledna 2023 

8:00 – 14:00

Volební období Miloše Zema-
na skončí 8. března 2023.

VOLIČSKÝ PRŮKAZ

V případě, že plánujete volit 
mimo své trvalé bydliště (v ČR 
i v zahraničí), je potřeba si 
zažádat o voličský průkaz, 
který platí automaticky na obě 
kola voleb. Lze žádat osobně, 
písemně i elektronicky.

VOLEBNÍ LÍSTKY

Volební lístky obdrží voliči nej-
později tři dny před konáním 
voleb do svých schránek. Každý 
kandidát má svůj samostatný 
lístek. 

| bb

jednotka sboru  
dobrovolných hasičů veltrusy  

hledá  
nové kolegy/ně

požadujeme:
věk minimálně 18 let

bydliště nejlépe ve veltrusích
čistý trestní rejstřík

fyzickou zdatnost
dobrý zdravotní stav

řidičský průkaz B a C výhodou

kontakt:
Stanislav Sopčák
velitel jednotky
tel. 721 106 278
jsdhveltrusy@seznam.cz

Město  
Veltrusy 

Město Veltrusy nabízí k pronájmu  
nově vybudované prostory vhodné pro  

ordinaci zubního lékaře  
a dentální hygieny. 

Do ordinací je zajištěn bezbariérový přístup.  
V budově ordinuje také praktický lékař  

a lékař pro děti a dorost. 

Lékařský dům je umístěn v centru města (Palackého 117). 
Prostory nové zubní ordinace budou k pronájmu  

na podzim roku 2022, se zájemcem je možná finanční  
spolupráce na vybavení ordinace.

Podrobnější informace získáte u starosty města: 
telefon: 724 181 109, e-mail: starosta@veltrusy.cz

INZERCE
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POZVÁNKY

středa 21. prosince 2022  
18:30 hodin

kostel Narození sv. Jana Křtitele ve Veltrusích  

Jakub Jan Ryba:

Česká mše   
vánoční

vstupné:  
100 Kč / 50 Kč senioři
předprodej: 
- podatelna MěÚ
- online platbou

VV EE LLTT RR UU SS KK ÝÝ  

MMAASSOO  
PPUUSSTT

SS OO BB OO TT AA    

2255  

ÚÚ NN OO RR
22 00 22 33

od 9.00 
ZABIJAČKOVÉ HODY  
na hřišti AFK Veltrusy  

(Řeznictví Kohout a synové)

10.00 
shromáždění masek  

v parku u školy, PRŮVOD 
ulicemi města za doprovodu 

KRALUPSKÉ DECHOVKY
11.30–13.00

PŘEHLÍDKA MASEK,  
SOUTĚŽE na hřišti AFK

PROSINEC

24
ÚNOR

25

ZPÍVÁNÍZPÍVÁNÍ    
koled na náměstíkoled na náměstí
24. prosince 2022, 14:00
náměstí Antonína Dvořáka

filmový večer:
Krásné bytosti
pátek 16. prosince 2022 20:15
klubovna nad sokolovnou

PROSINEC

16

filmové odpoledne pro děti:
O myšce a medvědovi
sobota 17. prosince 2022 16:15
klubovna nad sokolovnou

PROSINEC

17

v neděli  
18. prosince 2022  

v 18 hodin 

se v kulturním domě  
ve Zlosyni  
uskuteční

vstupné dobrovolné

Vánoční  
koncert  
pěveckého sboru

Tutti  
cantate

PROSINEC

18
PROSINEC

21
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Říjnový underground: Frind  
„Uprostřed mostů” a Baťa na Závisti
První říjnovou sobotu opa-
novali kulturní prostor ve 
Veltrusích dva umělci, kteří 
se mohou s hrdostí zařadit do 
legendárního nespoutaného 
uměleckého hnutí známého 
jako underground. Veltruský 
rodák Martin Frind představil 
své malby a kresby z poslední-
ho období ve Výstavní síni La-
dislava Čepeláka, jehož portrét 
byl shodou okolností jedním z 
exponátů této krásné výstavy. 
Z většiny se jednalo o malby 
na dřevě či dřevotřísce, jejichž 
společným znakem jsou 
výrazně čitelné tahy Frindova 
štětce a melancholická poetika 
reprezentovaná jemnými tóny 
barev. Ty doplňovalo několik 
akvarelů a kreseb na papíře. Za 
velkého zájmu místních i pře-
spolních obdivovatelů Frin-
dovy tvorby se o úvodní slovo 
a hudební doprovod postaral 
mělnický písničkář Petr „Baťa” 
Kundrát. V této příjemné at-
mosféře návštěvníci vernisáže 
obdivovali vystavené obrazy 
a mezi sebou nebo s autorem 
diskutovali nejen o umění. 

Nemalá část z nich se 
později přesunula do sálu 
restaurace Na Závisti, kde od 
osmi hodin začínal koncert. 
Při něm se k Baťovi připojila 
i jeho kapela Kalábůf něžný 
beat a v samotném finále 
nám zazpíval i Martin Frind. 
Jejich produkci si užilo několik 
desítek posluchačů a ještě po 
jejím oficiálním ukončení se 
dočkali několika „unplugged” 
přídavků. Celkově se tento 
undergroundový dvojboj veli-
ce povedl a budeme se těšit na 
nějaký další v novém komunit-
ním centru.

| lk, foto: bb

Dušičková vzpomínka
Pátek 4. listopadu svým sychravým, 
deštivým podzimním počasím neodradil 
zhruba dvě desítky návštěvníků, kteří se 
připojili k letošní dušičkové vzpomínce. Po 
návštěvě kaple Kinských, kde úvodní slovo 
pronesl starosta Filip Volák a kastelán 
zámku Pavel Ecler a hrou na housle a violu 
přítomné dušičkově naladili Petr Benda 
a Václav Čepelák, se zájemci o společné 
vzpomínání na zesnulé přesunuli do 
místního kostelíku. Hudební program 
zde pokračoval opět pod taktovkou Petra 
Bendy a jeho manželky, operní pěvkyně 
Evy Bendové Charvátové. Dvořákovy 
Biblické písně či skladby Bacha, Händela 
nebo Verdiho dokreslily lehce tajemnou 
a zasmušilou, přesto příjemnou atmosféru 
veltruského kostela. Všem hudebníkům 
velmi děkujeme za všechna připravená 
hudební vystoupení.

 | sd
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ZAŽILI JSME VE VELTRUSÍCH

Advent jsme přivítali v parčíku
Poslední listopadová neděle 
se nesla v duchu příchodu 
adventu, který jsme přivítali 
i v našem městě. Již před čtvr-
tou hodinou odpolední začali 
do parčíku u školy přicházet 
první nedočkavci, kteří se 
těšili nejen na hlavní hudební 
program. Ten letos odstartoval 
školní sbor Tutti Cantate, který 
odpoledne uvedl sérií méně 
známých vánočních koled 
a písní. Na něj navázaly kralup-
ské žestě, jejichž vystoupení 
přímo pod vánočním stromem 
navodilo tu pravou vánoční 
atmosféru. Tu potom ještě 
umocnil hodinový koncert 
Vocal bandu Markéty Aptové. 
Zazněly písně nejen typicky 
vánoční, všechny však sklidily 
velký úspěch: více než tři stov-
ky přihlížejících se přidávaly 
svým zpěvem a jejich boky se 
vlnily do rytmu známých písní. 

Děti a dospělí pak společně 
odpočítali rozsvícení našeho 
vánočního stromu. Dobrou 
a přátelskou náladu podpořilo 
i občerstvení – výtečný svařák, 
kterého se vypilo neuvěřitel-
ných 100 litrů, vánoční cukroví 
napečené veltruskými ženami, 
placky chačapuri-čebureky, 

Trio Tiralek v Čepelákově síni
Podvečer 24. listopadu byl za-
svěcen umění: ve výstavní síni 
Ladislava Čepeláka na měst-
ském úřadě se konala vernisáž 
výstavy s názvem Trio Tiralek, 
pod kterým se skrývají 3 ženy 

z jedné rodiny – Petra Tiralová 
a její dvě dcery, třináctiletá 
Ela a osmiletá Abby. Slovem 
a písní provedl celým večerem 
Petřin partner Jiří Šlechta. 
Obrazy zachycující postavy, 

krajiny, detaily lidského těla 
či abstrakce plynoucí z čiré 
fantazie ukazují na schopnost 
všech tří malířek vyjádřit své 
představy a emoce, nejčastěji 
pomocí temper a štětce, někdy 

jen obyčejné tužky, pastelky 
či pastelu. Výstavu si můžete 
prohlédnout do konce prosin-
ce 2022.

| sd, foto: bb
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které se již stávají tradiční sou-
částí veltruských akcí. Koupit 
jste si mohli také rukodělné 
výrobky – adventní věnce, 
háčkované čepice nebo třeba 
voskované ubrousky. Děkuje-
me všem, kteří se na této akci 
podíleli a přispěli k jejímu 
zdárnému průběhu, a přejeme 
všem veltruským klidný a po-
hodový předvánoční čas. 

| sd, foto: Jakub Andrle  

ZŠ Veltrusy přijme 

ŠKOLNÍHO 
PSYCHOLOGA 

NÁSTUP MOŽNÝ HNED / případně dle dohody

Poloviční úvazek s perspektivou úvazku 1,00.
Lze navázat na 15leté působení školního psychologa ve škole. 

Výborná dostupnost ze severního okraje Prahy. 
Možnost pronájmu bytu 2+KK přímo ve Veltrusích.

Náplň práce: 
Individuální práce – žáci, rodiče, pedagogové,  

práce s třídními kolektivy 

Požadujeme: 
Ideálně ukončené magisterské studium v oboru  

psychologie, případně vhodné i pro budoucího absolventa

Profesní životopis zasílejte na e-mail:  
svetlana.rackova@skolaveltrusy.cz  
nebo volejte: tel. 731 617 991

INZERCEINZERCE
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NAŠE SPOLKY

Podzim s Klubem seniorů Veltrusy
Soubor přednášek na 
téma bezpečnosti pořáda-
ný v hasičském domě dne 
vzbudil mimořádný zájem, 
vyslechlo si je kolem 25 lidí 
nejen z řad seniorů. Na téma 
Bezpečnost doma a na ulici a 
šmejdi hovořil Antonín Pražák, 
Helena Hájková přednášela 
o zdravovědě, Jan Koňa o 
hasičské bezpečnosti a největší 
ohlas sklidila přednáška Jana 
Novotného Nástrahy při práci 
s počítači, podvodné maily, 
podvodníci a e-shopy. Poslu-
chači projevili zájem o další 
podobně zaměřené akce a 
hlavně o zopakování přednáš-
ky Jana Novotného pro ty, kteří 
se nemohli zúčastnit. Příjem-
nou atmosféru zajistil hrou na 
harmoniku Miloš Hora.

Vzácnou příležitost setkat 
se při oslavě stých narozenin 
nám poskytla členka našeho 
klubu a rodačka z Veltrus, 
Emílie Jursíková. V restauraci 
Na Závisti se s ní sešlo asi 
50 gratulantů, každý z nich 
oslavenkyni přinesl růžičku. 
Se zájmem vyslechla všechna 
přání, obzvlášť milá jí byla pří-
tomnost kamarádek sokolek. 
Těm slíbila, že přijde za dva 
roky na oslavu stých narozenin 

paní Špičanové. Paní Jursíkové 
to velice slušelo, se všemi se 
bavila, zpívala a nenechala si 
ujít ani sólový tanec. Za město 
Veltrusy, které celou akci finan-
covalo,  jí přišel poblahopřát 
starosta Filip Volák a místosta-
rostka Ludmila Hrubešová. 
O příjemnou hudbu se posta-
rali na kytaru Radek Novotný 
a na harmoniku Miloš Hora.

DALŠÍ PLÁNY KLUBU 
SENIORŮ
V prosinci připravujeme vánoč-
ní setkání se zpíváním koled. 
Děti z mateřské školky už pro 
nás vyrábí přáníčka. 

V novém roce využijeme 
nabídku ředitelky ZŠ Světlany 
Rackové a umožníme senio-
rům zdokonalení počítačové 
gramotnosti v učebně ZŠ 
Veltrusy.

V nejbližších týdnech 
očekáváme otevření komu-
nitního centra. Mohli bychom 
ho využívat ke společenským 
účelům: na pravidelná setkává-
ní, výstavy, přednášky, tvoření 
– ruční práce, ale i například na 
rehabilitační cvičení.

 | Alena Kohlová
předsedkyně Klubu seniorů

Emílie Jursíková děkuje městu Veltrusy za uspořádání velkolepé 
oslavy svých 100. narozenin, speciální poděkování pak vzkazuje Věře 
Krčmové a Ludmile Hrubešové za jejich starostlivost a pomoc při řešení 
náhlého zdravotního problému těsně před oslavou.

Marie Špičanová

PODĚKOVÁNÍ

Foto: Eva Čermáková
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Škola není jen učení, 
ale i společné zážitky
Po více než dvouleté pauze, 
kdy jsme nemohli nikam 
společně vyjet, ale často se ani 
společně setkat ve škole, si od 
začátku letošního školního 
roku užíváme nejen společné-
ho učení a práce ve škole, ale 
i řady různých zážitků. 

Velkou akcí byl výjezd žáků 
4. třídy na školu v přírodě 
spojenou s výukou plavání. 
Čtvrťáci měli totiž opakovaně 
smůlu, nejdřív je o plavecké 
kurzy připravil covid a nyní se 
rekonstruuje kralupský krytý 
bazén, a proto se plavecké 
hodiny opět nekonají. Děti 
z toho byly hodně smut-
né. Nakonec se ale paním 
učitelkám podařilo zajistit 
výjezd na školu v přírodě, kde 
byl součástí programu nejen 
plavecký výcvik, ale i další 
sporty. Lektoři se dětem velmi 
intenzivně věnují a plavecké 
výukové bloky mají perfektně 
didakticky propracované. Děti 
se naučily správně plavat růz-
nými plaveckými styly, ale také 
mnoho nových sportovních, 
pohybových a tanečních her. 
Lektoři se společně s učitelka-
mi kromě plavání zaměřili i na 
výuku v přírodě formou plnění 
úkolů a her. Děti byly z této 
příjemné změny a terénního 
učení nadšené a nikomu se 
nechtělo domů.

Druhou obnovenou a roz-
sáhlou aktivitou je realizace 
našeho školního projektu 
Patron, kdy se předškoláci 
z veltruské mateřské školky blí-
že poznávají s dětmi z „velké“ 
školy. Projekt hodně pomáhá 
předškolákům překonávat 
ostych a obavu z nástupu do 
základní školy. Zatím proběhlo 
první setkání předškoláků 
a našich páťáků. Každý před-
školák si vylosoval svého pa-
trona, který ho bude provázet 
přípravou a nástupem do školy. 
Noví kamarádi si společně 
zkusili kreslit poslepu, prošli 
stezku zručnosti a zahráli si 
tleskanou. První setkání se 
opravdu vydařilo a všichni se 
již těší na příští.

Kromě našich vlastních 
projektů se zúčastňujeme 

i projektů celostátních. Mezi 
ty patří např. projekt Hrdá 
škola. Cílem tohoto projektu je 
vytvořit příjemnější atmosfé-
ru ve škole, prohloubit pocit 
vzájemnosti, zpestřit si školní 
rok netradičními aktivitami 
a zažít školu jinak. Celkem je 
na celý školní rok připraveno 
9 akcí. První událostí byl Suit-
-up den ve čtvrtek 13. 10. 2022. 
Kdo mohl, přišel tento den do 
školy ve slavnostním oblečení. 
A tak se po školních chodbách 
pohybovala nejen nastrojená 
děvčata, ale také chlapci ve 
společenském oblečení. Při-
dali se i učitelé. Všem, dětem 
i dospělým, to moc slušelo. 
Pěkné oblečení se promítlo do 
atmosféry celého dne a bylo 
vidět, že si den všichni užili.

Příště nás čeká Den bez 
batohu, kdy si žáci přinesou 
věci v čemkoli jiném než ve 
svém běžném školním batohu. 
Fantazii se meze nekladou.

Dalším celostátním projek-
tem, do kterého se pravidelně 
zapojujeme, je soutěž „Staň se 

strážcem pralesa“. Děti sbírají 
staré mobily, čímž pomáhají 
gorilám a dalším ohroženým 
druhům zvířat. Za každý 
odevzdaný mobil nebo tablet 
obdrží totiž ZOO Praha 10 Kč 
od společnosti REMA Systém, 
a. s., která soutěž spolupořá-
dá. Získané peníze jsou pak 
poukázány na sbírkové konto 
„Pomáháme jim přežít“ a je 
z nich podporována ochrana 
přírody přímo ve střední Africe. 
Naše škola získala v této celo-
státní soutěži skvělé 2. místo, 
a tak nejlepší sběrači školy 
měli možnost absolvovat zážit-
kovou návštěvu pražské ZOO 
spojenou s návštěvou zázemí 
tučňáků a lachtanů, které si 
děti mohly dokonce nakrmit. 
To byl jistě skvělý zážitek 
a hlavně motivace do dalšího 
soutěžního roku. 

Velký projekt, který se 
s letošním kalendářním rokem 

chýlí k závěru, jsou tzv. šablo-
ny. Evropské finanční prostřed-
ky směřují do škol a umožňují 
realizovat aktivity podporující 
rozvoj školy a žáků. Na naší 
škole jsou finance využívány 
zejména na podporu potřeb 
žáků, a proto ve škole pra-
cuje speciální pedagog a do 
nedávna také školní psycho-
log. Poslední podpořenou 
aktivitou je projektový den, 
jehož cílem je, aby mohly děti 
nahlédnout do praktického 
života, setkat se s odborníkem 
v určitém oboru, blíže poznat 
jeho práci a některou z aktivit 
si i vyzkoušet (Šablony III pro 
ZŠ Veltrusy 2021-2023 CZ.02.3
.X/0.0/0.0/20_080/0019160).

 | Za ZŠ Veltrusy  
Světlana Racková, Jitka Černá, 

Miluše Rákosová, Jana Nešlehová 
a Martin Bauer 

| foto: Kateřina Kohoutová
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Knihovna – ohlédnutí  
před stěhováním
POD TÍMTO NÁZVEM PROBĚHLA VE STÁVAJÍCÍM PROSTORU KNIHOVNY VÝSTA-
VA, JEJÍMŽ CÍLEM BYLO UKÁZAT NÁVŠTĚVNÍKŮM JAK KNIHY A DOKUMENTY 
VÁŽÍCÍ SE K HISTORII KNIHOVNY, TAK VYBRANÉ NOVINKY Z KNIŽNÍHO FONDU.
Za nejvzácnější předměty 
uložené v knihovně lze nepo-
chybně označit Knihu přání 
veltruské Čtenářské besedy 
s kresbou havrana od Mikoláše 
Alše z roku 1893 a první díl 
Dějin národu českého z roku 
1848 s vlastnoručním věnová-
ním Františka Palackého.

Z částečně dochovaného  
fondu Čtenářské besedy byly 
vystaveny ukázky několika 
publikací. Jednou z nejstarších 
jsou Vybrané báje a pověsti 
národní jiných větví slovan-
ských od K. J. Erbena z roku 
1869. Krásnou vazbou upoutal 
Máchův Máj z roku 1872, 
ukázkou dobového cestopisu 
byly Cesty po Austrálii jižní od 
tehdy populárního cestovatele 
Josefa Kořenského z roku 1907. 
Dále byly vystaveny ukázky 
beletristických časopisů z 
přelomu 19. a 20. století (Máj, 
Lumír, Ruch, Zvon, Květy) 
a odborných časopisů (Živa 
– přírodní vědy, Český lid  – 
národopis). Uvedené časopisy 
jsou vázány po ročnících do 
kvalitních vazeb, dochováno je 
jich několik desítek.

Velké pozornosti ná-
vštěvníků výstavy se dostalo 
dokumentům o provozu již 
Městské knihovny ve Veltru-
sích pocházejícím z přelomu 
30. a 40. let 20. století. Z těch 
byly kromě přírůstkových 
seznamů, evidence výpůjček 
a výkazů hospodaření pre-
zentovány i přehledy četnosti 
návštěv knihovny dle čtenářů 
(uvedeno jméno a číslo domu) 
a přehledy čtenosti jednotli-
vých autorů. Jména tehdy nej-
úspěšnějších autorů (Bohumil 
Zahradník-Brodský, František 
Sokol-Tůma) v současné době 
v podstatě upadla v zapomně-
ní.

Temná období našich dějin 
– doba protektorátu, 50. a 70. 
léta s komunistickou dikta-
turou – našla svůj odraz i v 

restriktivních zásazích do kni-
hovního fondu. Dochovaly se 
protokoly o zabavování knih z 

doby 2. světové války, několi-
kastránkový seznam knih za-
kázaných v 50. letech a seznam 

137 knih nuceně vyřazených 
z knihovny v 70. letech.

Část výstavy byla věnová-

Kniha přání veltruské Čtenářské besedy s kresbou od Mikoláše Alše

Historické přehledy výpůjček Regionální literatura

Seznamy zakázaných knihČasopisy z přelomu 19. a 20. st.
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na ukázce vysoké výtvarné 
úrovně našich knih. Jako s 
ilustrátory se můžeme setkat 
se jmény našich předních 
malířů (Karel Svolinský, Jiří 
Trnka, František Tichý, Toyen, 
Ota Janeček, Ludmila Jiřincová, 
Mirko Hanák, Kamil Lhoták, 
Jan Zrzavý). Dvěma ukázka-
mi bylo připomenuto dílo 
veltruského rodáka, grafika 
Ladislava Čepeláka.

Oddíl prezentující regio-
nální literaturu byl zastoupen 
jak staršími tituly, tak nejno-
vějšími publikacemi o rodu 

Chotků a veltruském zámku. 
Jako zajímavosti této části fon-
du je možno označit například 
publikaci Paměti babičky 
Kavalírové, nejstaršího prů-
vodce po veltruském zámku a 
parku od Adolfa Weniga z roku 
1917 a knihu Márinčino dětství 
od jeho syna Jana Weniga. 
Vystavena byla také povíd-
ková kniha Ivana Olbrachta 
Bejvávalo, z níž byla povídka 
Táta použita jako předloha pro 
známý film Prstýnek.

Posledním tématem 
výstavy byly nejnovější tituly 

obohacené o věnování autorů 
naší knihovně. Z českých au-
torů jsou to například Kateřina 
Tučková, Radka Třeštíková, 
Markéta Pilátová, Jiří Hájíček, 
Zdeněk Svěrák, Petr Šabach, ze 
světových Sandra Brown, Joy 
Fieldingová, Shari Lapena, Ro-
bert Bryndza a další. Knih s vě-
nováním autora naší knihovně 
je ve fondu sedm desítek.

Výstavu navštívilo přes 40 
jednotlivců a tři třídní kolekti-
vy žáků ZŠ Veltrusy.

| Jitka Lísková 
| foto: Marek Václavík 

Vzpomínky čtenářů
NA VZPOMÍNKOVOU VÝSTAVU VE VELTRUSKÉ KNIHOVNĚ 
OBDRŽELA REDAKCE VELTRUSKÝCH LISTŮ NEZÁVISLE NA 
SOBĚ NĚKOLIK REAKCÍ MÍSTNÍCH ČTENÁŘŮ. VZHLEDEM 
K OJEDINĚLOSTI AKCE SE REDAKCE ROZHODLA OTISKNOUT 
VŠECHNY V JEJICH PLNÉM ZNĚNÍ.

Vzpomínka Jana Novotného
Koncem listopadu se v městské 
knihovně uskutečnila výstava 
„Ohlédnutí před stěhováním“, 
aby připomněla, že už brzy bu-
dou čtenáři chodit do budovy 
nového komunitního centra.  

Připomněl jsem si své první 
kroky do veltruské knihovny. 
Jako vysokoškolák jsem kdysi 
dávno potřeboval jakou-
si politickou brožuru, která 
mi nestála za to, abych si ji 
kupoval. Sám jsem měl doma 
knih poměrně dost, takže jsem 
až do této doby nepotřeboval 
si knihy půjčovat. Tehdy byla 
knihovna umístěna v budově 
staré školy v Komenského 
ulici, v níž jsem končil ještě 
za války první stupeň obecné 
školy. Pamatoval jsem si ty 
těžké vstupní dveře, kamen-
nou dlažbu v přízemí i zvláštní, 
trochu zatuchlý vlhký vzduch 
staré budovy. U schodiště visel 
velký zvon, s nímž vyzváněl 
přestávky školník pan Christ…

Až asi po deseti letech jsem 
do staré školy vstupoval opět. 
Už to nebyla škola, ale budova 
byla adaptovaná na byty 

a v přízemí se nalézala Místní 
lidová knihovna Veltrusy. 
Vstoupil jsem dovnitř, do ně-
kdejší školní třídy, přizpůsobe-
né potřebám knihovny. Jeden 
dva stolky, židle, taky police s 
nejžádanějšími knížkami a sa-

mozřejmě pult, za nímž seděl 
knihovník, učitel František 
Stanislav a jeho pravá ruka pan 
Adámek, veltruský poštmistr. 
Tenkrát jsem se zaevidoval 
jako čtenář, dostal legitimaci 
a určitě jsem si kromě zmíněné 

brožury vypůjčil ještě i nějakou 
další knihu. Pak minulo pár let 
a nastoupil jsem ve Veltru-
sích do nové velké školy jako 
učitel. A začal jsem chodit do 
knihovny velmi často, snad 
každý týden. 

Kresba Toyen v knize   
Lidické děti, foto: bb

ilustrace od Mikoláše Alše 
pro knihu Povídky  

karlštejnského havrana  
od Václava Beneše  

Třebízského, foto: bb
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Řekl bych, že počet knih 
býval velmi slušný. Neumím 
to srovnat s dnešními poměry, 
dnes vychází české i přeložené 
literatury neuvěřitelné množ-
ství a záleží jen na finančních 
možnostech zřizovatele 
knihovny a darech čtenářů. 
V těch vzdálených časech 
ale cena nebyla rozhodující, 
naopak se pohybovala velice 
nízko. Sehnat pro knihovnu ale 
titul, který se bude opravdu 
hodně půjčovat, o který bude 
zájem, to nebylo tak jedno-
duché. Pan Stanislav měl 
ovšem v nakladatelství Český 
spisovatel jakéhosi dobré-
ho známého, který pro něj 
dokázal zajišťovat po výtisku 
z každé vydávané knihy. Takže 
ve veltruské knihovně se pra-
videlně objevovaly detektivky, 

cestopisy i oblíbené tituly, 
které v knihkupectvích obvykle 
mizely pod pulty. A ještě zbylo 
i na předvánoční prodejní vý-
stavu. Shánět knihu jako dárek 
znamenalo jet minimálně do 
Kralup a spokojit se s přebra-
nou nabídkou. Veltruští ovšem 
mohli koupit před Vánocemi 
knihu, která vyšla třeba už 
v březnu a tiše čekala v zázemí 
knihovny.

Když jsem vyšel z knihovny 
a potěšil se pohledem na za-
jímavosti, které vybrala a uspo-
řádala současná knihovnice 
Jitka Lísková, bylo venku šero 
a v Palackého 97 v patře ještě 
svítila okna. V té půlhodině, 
strávené v knihovně, jsem viděl 
i řadu dalších návštěvníků, 
kteří se přišli ohlédnout před 
stěhováním. Budu rád, jestli 

brzy uvidím rozsvícená okna 
knihovny v novém prostředí, 
a až jednou opustí funkci 
knihovnice paní Lísková, přál 
bych si, aby knihovnu po ní 

převzal někdo se stejným zá-
jmem o knihy, čtenáře i autory 
a se stejným vztahem k nim.

| text a foto: Jan Novotný

Než se knihovna odstěhuje…
Dne 19. listopadu jsem 
s kamarádkami navštívila 
výstavu v naší knihovně, kde 
nás přivítala naše milá knihov-
nice paní Lísková. Knihovnu 
navštěvuji již od dob, kdy zde 
působil pan učitel Stanislav 
a jeho švagr Adámek. Tehdy 
jsem si půjčovala tzv. povinné 

knihy potřebné ke studiu na 
SEŠ. Každý rok před Vánocemi 
pořádali prodejní výstavu knih, 
kde jsem kupovala knihu jako 
dárek pro svoji maminku. To 
byla knihovna v prostorách 
„staré školy“.

Nynější výstava je ojedině-
lá. Nikdy jsem neviděla takové 

staré památky. Paní Lísková 
uspořádala opravdu zajímavou 
výstavu z dřívějších seznamů 
knih i  čtenářů, starších knih, 
obrázku havrana od malíře 
M. Alše. Mimo toho tam byly 
knihy podepsané autory – ty 
získává knihovnice při nákupu 
nových knih na výstavě v Praze. 

Za sebe i další čtenáře naší 
knihovny děkuji paní Lískové 
a doufám, že se budeme opět 
setkávat v nové knihovně v ko-
munitním centru.

| Za veltruské čtenářky  
Jarmila Nováková

Výstavu navštívili také žáci 9. tříd základní školy
Žáci devátých tříd se také 
vydali do místní knihovny 
na výstavu, kterou připravila 
paní Lísková jako rozloučení 
se stávajícími prostory. Velmi 
poutavě a zajímavě dětem při-
blížila vznik Čtenářské besedy 
ve Veltrusích, problematiku 
zabavovaných a zakázaných 
knih ve 40. a 50. letech minu-
lého století a ukázala zajímavé 
staré knihy, které veltruská 
knihovna vlastní. Žáci si mohli 
prohlédnout různé ilustrátory 
včetně veltruského rodáka 
Václava Čepeláka či v seznamu 
vyhledat, jestli jejich předkové 
veltruskou knihovnu navštěvo-
vali. Děkujeme paní Lískové za 
možnost s dětmi tuto výstavu 
navštívit. 

| Za ZŠ Veltrusy 
Soňa Dekastello

| foto: Světlana Racková
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Vánoční krabice jedenácté v řadě
Rodinnému centru Havránek 
bylo právě pět let, když se roz-
hodlo připojit k tehdy zánovní 
sbírce Krabice od bot, kterou 
pořádala Diakonie Česko- 
bratské církve evangelické. Byli 
jsme nadšení z možnosti daro-
vat něco pod stromeček dětem 
ze sociálně znevýhodněného 
prostředí. Krabici dárce prostě 
nadepsal označením kluk či 
holka a věkem, pro který se 
hodí, a donesl k nám. První dva 
roky jsme tak poslali desítky 
krabic na Šlukovsko i na jiná 
místa ČR, kde najdeme sociál-
ně vyloučené lokality. Přidá-
valy se rodiny z Veltrus i další 
kamarádi z okolí, ale i neznámí 
lidé. Dojemné zážitky jsme 
si odnášeli jak z předávání 
dárků, tak z jejich balení se 
svými vlastními dětmi. Hned 
při druhém ročníku jsme ale 
pochopili, že takto anonymní 
krabice je potřeba zkontro-
lovat, vyhodit opotřebované, 
špinavé nebo nefunkční 
a nekompletní komponenty, 
věkově nevhodné předměty… 
aby dárky mohly přinést aspoň 
malou radost všem. Pomáhali 
v tom členky Havránku i další 
veltruští kamarádi. Lví podíl 
na shánění dárků měla tehdy 
také Veltrušanka Helena Ma-
lotínská, která velký díl dárků 
sháněla a balila s velkou péčí. 
Do odvozu se nezřídka vložili 
další dobrovolníci včetně vel-
truských hasičů.

Po dvou letech nás organi-
zátoři oslovili s tím, že již doká-
žou pokrýt děti ze svých lokalit, 
a že bychom se tedy mohli 
soustředit na své nejbližší oko-

lí. Navázali jsme spolupráci se 
dvěma charitními domy, kra- 
lupským a roudnickým. Stále 
se ale stávalo, že i přes naši vel-
kou péči s tříděním a balením 
dárků se ne vždy trefíme, a tak 
před další sbírkou pracovnice 
charit začaly zjišťovat dětská 
přání – a naši dárci už je pak 
mohli jen plnit. Povedlo se 
poprvé, podruhé i potřetí… 
a počtvrté už jsme se rozlou-
čili se zastřešením původní 
sbírkou www.krabiceodbot.cz, 
protože naše darování na přání 
se neshodovalo s podmínkami 
této akce. 

Covid darování zkom-
plikoval především tím, že 
jsme z hygienických důvodů 
přestali kontrolovat a balit 
o adventních nedělích. Za 
tehdy zavřené infocentrum 
veltruského zámku, které 
dodnes funguje jako sběrné 
místo krabic, jednou ochotně 
zaskočila podatelna veltrus-
kého úřadu. Náš zaběhnutý 
způsob, zveřejnit tabulku 
na internetu a pak pomocí 
plakátků, ale hlavně e-mailů 
a sociálních sítí rozběhnout 
rezervace dárků, zafungoval 
i v tom nečase. Na sbírku se 
za ty roky totiž nabalila řada 
věrných dárců: z přibližně 250 
krabic jich i letos okolo 130 
věnují právě ti věrní. Většinou 
jde o rodiny s dětmi, pokud 
víme – málokdy nadprůměr-
ně situované. Objevují se ale 
i školní třídy (ZŠ Veltrusy nikdy 
nezklame!) anebo kolegové z 
některé firmy i sportovní kluby. 
Když jsem se dárců vloni ptala 
po jejich motivaci darovat, 

ukázalo se, že řada lidí daruje 
také proto, že na vlastní kůži 
zažili Vánoce velmi chudé.

I když letos se nejspíše 
splnit všech 239 přání naší 
sbírkou nepovede (poprvé 
v historii), jsme všem dárcům 
vděční, vždyť charitní zařízení 
by ze svých prostředků takové 
Vánoce dětem nikdy dopřát 
nemohly. Velké díky patří jako 
vždy i správě zámku a fotograf-

ce Věře Zvoníčkové, která jako 
každý rok věnuje nejen dárky, 
ale i fotografie z předávání 
dárků, které každoročně zve-
řejňujeme.

| kv
| galerie fotografií  

Věry Zvoníčkové:

Poděkování od chlapce, který díky sbírce loňské 6.B  
ze ZŠ Veltrusy získal vysněný boxerský pytel a rukavice

POZVÁNKA DO KRALUP

V Kralupech se opět chystá Lednový underground
Společnost pro rozvoj Dvo-
řákova gymnázia, o. p. s. ve 
spolupráci s KD Vltava srdečně 
zve na 15.ročník festivalu 
Lednový underground – 
hudba napříč žánry, který se 
uskuteční v sobotu 28. ledna 
2023 od 17 hodin v KD Vltava 
v Kralupech. 

Účast přislíbili Michal 
Prokop Trio, Václav Koubek 

a přátelé, Mário Bihári, Bára 
Hrzánová a Bachtale Apsa, 
Ondřej Galuška a the Odd  
Gifts, Petr Kroutil, Playground 
English. Další kapely jsou 
v jednání. Možná i Poletíme?

Nenechte si ujít po 5 letech 
oprášený kralupský festival LU! 

Hana Bozděchová 
organizátorka festivalu
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Vzpomínka na Čínskou bažantnici
 ZŮSTALA JEN NA STARÝCH GRAFIKÁCH A KRESBÁCH, FOTOGRAFIÍCH A POHLED-
NICÍCH. SKRYTÁ V ARCHÍVECH, MUZEÍCH, V ZÁMECKÝCH ZDECH A V RODIN-
NÝCH KOMODÁCH ULOŽENÁ V SECESNÍCH ALBECH. JAKO STÍN VYSTUPUJE NA 
LOUCE VOSOUŠSKÉHO LESÍKU UŽ JEN V MYSLI MILOVNÍKŮ ZÁMECKÉHO PARKU 
VE VELTRUSÍCH.  
Čínská bažantnice shořela 
v noci z 27. na 28. října 1918. 
V ten čas vzaly s sebou plame-
ny nejen celou stavbu, ale i ra-
kousko-uherskou monarchii, 
časy šlechtických radovánek 
a noblesy. 

Za časů jeho hraběcí 
milosti Jana Rudolfa Chotka 
(1748–1824) nastal velký roz-
květ veltruského parku. V de-
vadesátých letech 18. století 
povstal ze země nejen Laudo-
nův pavilon a Chrám obránců 
míru a přátel venkova a zahrad 
(„pavilon Přátelství“). Díky 
chinoisérii, módnímu umě-
leckému stylu, který nacházel 
inspiraci v čínském umění, 
vznikl také Dům zlatých a stří-
brných bažantů, nejčastěji 
zvaný Čínská bažantnice. Tato 
móda pohltila od šedesátých 
let celou Evropu. Šlechta se 
s ní chlubila v interiérech i 
krajinářských parcích.

Bažantnice, stejně jako 
pavilony, byla stavěna od roku 
1792 Mathiasem Hummelem, 
klasicistním architektem a sta-
vitelem rakouského původu 
působícím v Čechách, za účasti 
architekta Georga Fischera. 
Stavba byla částečně, po 
technické stránce, inspirována 
významným britským archi-
tektem Williamem Cham-
bersem, který kromě jiného 
studoval čínskou architekturu. 
Od července 1793 zde občas 
stolovala se svými přáteli při 
snídani či obědě hraběnka Ma-
rie Sidonie, choť Jana Rudolfa 
Chotka. S oblibou to místo 
nazývala Čínským pavilonem 
nebo Čínskou gloriettou. 

Bažantnice byla podlouhlá 
přízemní budova z kamen-
ného zdiva s mansardovou 
střechou, která byla nesena 
osmnácti dřevěnými sloupy 
s řezbářsky pojatými hlavice-
mi. Stropní trámy byly zevně 
zakončeny polychromovanými 
papouščími hlavami, které 

držely v zobácích dřevěné 
kruhy, na nichž byly zavěšeny 
lampy nebo skleněné zvonky.

Zajímavé, až groteskní, vel-
mi plasticky řezané hlavy jsou 
kombinací papouška a čín-
ského draka. Tomu odpovídá 
barevnost i zvláštní „huňatost“ 
peří-kožešiny a vypouklé oči 
s mohutnými nadočnicovými 
oblouky i široký zakřivený 
zobák. Papouščí hlavy vyřezal 
Petr Práchner (1744-1807), syn 
sochaře Václava Práchnera. 
Tento umělec se také podílel 
na stavbě „pavilonu Přátelství“. 

Tuto objednávku dojednal hra-
bě Chotek osobně u Práchnera 
ve Spálené ulici v Praze. 

Šindelová střešní krytina 
„Ptáčníku“ byla rovněž pestře 
pomalována, v barvě modré 
a žluté. Uprostřed hřebenu 
střechy byla plechová ozdoba 
ve tvaru letícího ptáka. Bílou 
fasádu členěnou oválnými 
okny s barevnými tabulkami 
skla pokrývaly modré ná-
stěnné ornamentální malby 
čínského vzoru a malované 
znaky čínského písma. 

Vnitřní prostor byl roz-

dělen na dvě části. Bažantí 
komora s udusanou hliněnou 
podlahou byla určena k chovu 
vzácných zlatých a stříbrných 
bažantů a perliček. Ptactvo 
bylo dovezeno z císařského 
Schönbrunnu a Českého Krum-
lova. Menší salonek („Čínský 
kabinet“) měl reprezentační 
úpravu a sloužil k případnému 
ubytování majitele či jeho 
hostů a ke stolování. V zimě byl 
vytápěn. Nad jeho dláždě-
nou podlahou byl zbudován 
malovaný trámový strop. Stěny 
byly pokryty lidskými figurami, 

Kresba Marie Luisa Chotková, kolem roku 1800

Papouščí hlavy – zázrakem zachované (!) – dnešní stav
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ptáky, motýly a rostlinami na 
čínský způsob.

Na bocích bažantnice pak 
navazovaly venkovní výběhy 
pro ptáky.

Jak je z popisu stavby pa-
trné, jednalo se o výjimečnou 
parkovou architekturu, která 
neměla koncem osmnáctého 
a celé devatenácté století v na-
šich zemích obdoby. 

Čas už dávno zakryl všechny 
stopy po bažantnici... Po celých 
čtyřicet let, co jezdím do zá-
meckého parku ve Veltrusích, 

jsem nikdy nespatřil lišku. Až 
jednou, stála na místě Čínské 
bažantnice a její oči možná 
prozrazovaly, že před více než 
sto lety měli její předkové toto 
místo opravdu rádi!

BAŽANTNICE...
 je zařízení určené k umělému 
chovu bažantů. Jedná se o 
ohraničený lesík, oboru nebo 
o malou voliéru pro bažanty. 
V současnosti je v České repub-
lice přibližně 280 bažantnic.

Chov bažantů v historických 
zemích Království českého má 
dlouhou a bohatou tradici, 
jejíž počátek se datuje již v 
11. století. Za vlády Karla IV. 
se v Čechách zakládá prv-
ní bažantnice u loveckého 
zámečku v Králově Dvoře u 
Berouna. Od 16. století přibýva-
ly na panstvích obory pro chov 
bažantů a zakládaly se též 
ohrady k hnízdění. V roce 1565 
byla založena bažantnice v 
Třeboni a v roce 1579 nákladná 
bažantnice u Roudnice nad 
Labem. Koncem tohoto století 

zakládá na Císařském ostrově 
v Praze svoji bažantnici sám 
císař Rudolf II.

Za účelem honby bažantů 
se upravovaly veliké remízy. 
Lahodnou bažantí zvěřinu si 
oblíbili i panovníci. V historic-
kých pramenech se však často 
nachází zmínka o zákazu lovu 
a rušení bažantí zvěře a její 
ochraně. Při sekání trávy se 
muselo dávat pozor na bažantí 
snůšky, nalezené hnízdo oplo-
tit a chránit. Hojně se také za-
kládaly umělé chovy bažantů. 
V té době bylo na našem území 
přibližně 68 bažantnic.

Bažant se původně choval 
polodivokým způsobem. 
V zimě byli bažanti komorová-
ni a na jaře vypouštěni zpět do 
volného prostranství. V té době 
takřka až do 18. století byla 
u bažantí slepice jen jedna od-
chovaná snůška. Právě koncem 
18. století, kdy je bažant hojně 
chovaným ptákem, přichází 
modernizace chovu v podobě 
krůty jako bažantí pěstounky. 
První bažantí snůšky se dávaly 
vysedět pod krůty a druhou 
snůšku si bažantí slepice 
vychovala sama. Tak byla zajiš-
těna vyšší produkce bažantích 
vajec a rostoucí stavy celého 
chovu. Pod krůtí pěstounky 
se dávalo 20 vajec a bažantí 
kuřata musela projít výchovou, 
například s pomocí umělých 
žebříků umožňujících výuku 
hřadování.

Od počátku 19. století začal 
chov bažantů ustupovat, ale 
ještě roku 1846 bylo na území 
dnešní ČR na 190 bažantnic, 
z toho 160 s voliérovými chovy. 
Ke vzniku volně žijících popu-
lací bažanta obecného došlo 
u nás zřejmě až v polovině 
19. století. Vlivem technolo-
gického pokroku vznikají na 
přelomu 19. a 20. století umělé 
líhně. Tento chov je zcela proti 
přírodě, ale tlumí ztráty počtů 
bažantů zaviněné zeměděl-
skou technikou. 

Asijští bažanti byli v Evropě 
až do 18. století neznámí. To se 
ale změnilo přičiněním anglic-
kých chovatelů, kteří nabízeli 
dovozová vejce voliérových 
asijských bažantů ve velkém 
množství do kontinentální 
Evropy. Tím se dostaly i na 
naše území nejrozmanitější 
středoasijské a východoasijské 
rasy druhu phasianus colchi-
cus a dokonale se pomísily 

s původním kavkazským (čes-
kým) bažantem.

Bažant zlatý je chován v 
Evropě od poloviny 18. století 
a patří k nejkrásnějším a nej-
méně náročným okrasným 
bažantům. Samec je červený 
se žlutou hlavou a krčním lím-
cem, má tmavomodrá křídla 
a černý hnědě strakatý ocas, 
samice je nevýrazná černo-
-hnědá. 

Většinu dne tráví na zemi, 
ale noc na stromech. Je výbor-
ný běžec, přesto v nebezpečí 
raději vzlétne. Na podzim 
vytváří větší společenstva. Jeho 
domovinou je Čína. Dožívá se 
kolem 10 let.

Během toku, kdy vydává 
zvláštní syčivý zvuk, mívá ko-
hout okolo sebe až 8 slepic.

Bažant stříbrný je jeden 
z nejběžnějších okrasných 
bažantů. Samec je téměř celý 
bílý s drobným černým čárko-
váním, jen břicho a temeno 
hlavy má temně modré až 
černo-fialové a okolo očí má 
červenou skvrnu. Samice je 
nenápadně zbarvená celá 
dohněda. 

Tvoří polygamní svazky, 
kohout má obvykle dvě až 
pět slepic. Občas mezi sebou 
kohouti nelítostně bojují o te-
ritorium. Za potravou vyráží 
brzy ráno a navečer, mezitím 
odpočívá. Noc tráví na stromě. 
Pochází z jižní Asie. Dožívá se 
kolem 10 let. 

Perlička je zavalitý černý 
pták s množstvím bílých skvr-
nek a holou hlavou s přilbicí. 
Přírodně zbarvené domácí 
perličky jsou sice nejčastější, 
ale existují i barevné mutace 
jako bílé, smetanové, strakaté 
nebo levandulové (modré 
bez skvrn). Žijí v hejnech asi 
25 jedinců, ale v přírodě na 
nocovištích se shlukují i tisíce 
perliček. Téměř nelétající druh, 
který i v nebezpečí raději utíká, 
než ulétá. Jeho domovinou je 
Afrika. Dožívá se kolem 12 let 
i déle. 

| text a podklady:  
Kamil Kristen Brzák

Interiér bažantnice, r. 1917

Umělecká společnost na 
výletě před rokem 1900

Kresba Jan Ranzmayer, 1861
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Co se děje na našem zámku...
Návštěvníci mohli v rámci připomínky svátku zesnulých 
znovu zažít „nekliknou noc“
Na dušičkovou sobotu, 5. listo-
padu, byli návštěvníci svědky 
další Neklidné noci, události 
v duchu „living history“ neboli 
oživlé historie. Před jejich 
očima se odehrál autentický 
příběh z roku 1862, tak, jak jej 
popsal hrabě Jindřich Chotek 
v jednom ze svých deníků. 
V devíti místnostech představi-
lo devět herců příběh napsaný 
životem samotným. Atmosféru 

dušičkového večera dokreslilo 
i komorní osvětlení zámku 
a parku svíčkami. Neklidná noc 
byla opět vyprodána, stejně 
jako při prvním uvedení, kdy 
jsme vystoupali na patnácté 
místo v návštěvnosti památek 
Národního památkového 
ústavu, a překonali tak konku-
renci mnoha dalších a větších 
objektů, což je pro náš malý 
zámek úctyhodné.

Po covidové pauze se zámek  
vrátil i k tradičnímu  
adventnímu tvoření
Už se stalo tradicí, že s blížícím 
se Adventem se koná na 
zámku adventní tvoření. Nejen 
děti, ale i dospělí si vyráběli 
adventní věnce, svícny a jiné 
drobné dárečky, či vánoční 
výzdobu. Návštěvníkům 
však nebyly k dispozici pouze 
tvořivé dílny, ale i adventní 
prohlídkový okruh v Severo-
západním křídle zámku a La-
boratorium památkové péče. 
Letošní návštěvnost byla oproti 
předešlým ročníkům výrazně 
bohatší. Celou akci navštívilo 
bezmála 400 lidí. Přálo nám 

letos i počasí, a tak byla hojně 
využita projížďka koňským 
povozem po parku, která byla 
v letošním roce poslední. Na 
další se můžeme těšit opět 
v příští sezóně. Návštěvníci 
opouštěli program spokojení, 
s úsměvem a krabicemi plnými 
adventních a vánoční dekorací. 
Věříme tedy, že byla splněna 
očekávání malých i velkých 
návštěvníků a předvánoční 
pohoda se protřednictvím 
krásných vlastních výrobků 
rozšíří ze zámku do spokoje-
ných rodin… 

Přijměte i další adventní  
pozvánky...
Adventním tvoření dění na 
zámku pro tento rok nekončí. 
Na adventní čas plánujeme 
ještě několik zajímavých akcí, 
které byste si rozhodně neměli 
nechat ujít. Od 19. 11. probí-
hají každý víkend tematické 
adventní prohlídky severozá-
padního křídla, které návštěv-
níkům představují, jak se 
před sto lety na zámku slavily 
vánoční svátky. 

Advent vyvrcholí v sobotu 
17. prosince Vánočním vytru-
bováním trubačů ze zámecké-

ho balkonu směrem do parku. 
Dva půlhodinové bloky začnou 
ve 14:00 a v 15:00. V neděli  
18. prosince se pak můžete 
přidat k průvodu k Živému 
betlému. Průvod vyjde od 
infocentra v zámecké bráně 
v 15:00. 

Podrobnosti o všech akcích 
naleznete na webových strán-
kách zámku a sociálních sítích. 

Těšíme se na vás. 
| Barbora Marešová

Zámek Veltrusy

Neklidná noc, foto: Ivana Nohejlová

Adventní tvoření, foto: bb
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ZÁMEK A PARK

SPORTOVNÍ POZVÁNKY

Ohlédnutí za sezónou  
promenádních koncertů
Nepochybně mi dáte za 
pravdu, že dobrých zpráv není 
nikdy dost. Totéž ovšem platí 
i v případě příjemných zážitků. 
Tím spíše, pokud jich šťastná 
okolnost svede na jedno místo 
v jeden okamžik hned několik 
najednou.

Kupříkladu volné sobotní 
odpoledne, procházka s rodi-
nou či s přáteli, krásná příroda 
letního a raně podzimního 
času, inspirativní prostředí ba-
rokního zámeckého areálu  a … 
hudba.

Pozorný a obeznámený čte-
nář už určitě poznal, že mám 
na mysli nedávno ukončenou 
první sezónu Promenádních 
koncertů, uspořádanou Stát-
ním zámkem Veltrusy v pro-
storách zámecké oranžerie.

Tato myšlenka zrála v hlavě 
kastelána zámku Pavla Eclera 
již řadu let. Nutno podotk-

nout, že se nerodila snadno. 
Původně plánovaný cyklus 
šesti rozmanitých hudebních 
akcí bylo nutné z finančních 
i jiných důvodů zredukovat na 
polovinu. I tyto tři koncerty se 
však mohly uskutečnit pouze 
díky štědrosti spojené s láskou 
ke krásné hudbě, zosobněných 
panem MUDr. Janem Řízkem 
a jeho manželkou. Bez této 
adrenalinové finanční injekce 
by se ani jedna z not vepsa-
ných v partiturách nemohla 
proměnit v okouzlující tóny. 
Budiž vám tedy ještě jednou 
velký dík!

Pravidelní i náhodní ná-
vštěvníci veltruského zámec-
kého parku tak mohli ve dnech 
9. července, 6. srpna a 1. října 
postupně vyslechnout slavné 
melodie světové klasické 
hudby v podání smyčcového 
kvarteta, dále pak operetní, 

muzikálové a filmo-
vé evergreeny skvěle 
provedené dvojicí 
pěvců a konečně 
nesmrtelné árie 
z oper W. A. Moza-
rta a G. Verdiho ve 
strhující interpretaci 
sólistů opery Národ-
ního divadla v Praze.

Každý z těchto 
hodinu trvajících 
koncertů dýchal svou 
specifickou atmo-
sférou, a to i díky bezprostřed-
nímu kontaktu a propojení 
účinkujících umělců s počet-
ným obecenstvem.

Co závěrem? Vzhledem 
k nezpochybnitelnému 
úspěchu první sezóny by se 
slušelo vyjádřit možná trochu 
troufalou naději na uskutečně-
ní sezóny druhé. Naději, že se 
opět najdou osvícení lidé, kteří 

zaštítí podobná hudební se-
tkávání finančními prostředky 
a organizačními schopnostmi.

O hudbu samotnou pak 
starost nemějme, ta si své po-
sluchače najde vždy a za všech 
okolností.

| Petr Benda
 | foto: bb
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NAŠE SPOLKY

HAVRÁNEK

rodinné
 

centrumHavránek je tu pro vás už 16 let

Rodinné centrum Havránek 
působí ve Veltrusích od roku 
2006. Účelem a posláním spol-
ku je podpora dětí, dospělých 
a rodin a působení v oblasti 
primární prevence patolo-
gických jevů u těchto skupin 
i celkově ve společnosti. Každo-
ročně pořádá kurzy pro rodiče 
s dětmi, díky grantu od MPSV 
nabízí psychologické služby 
za dostupné ceny a organizuje 
akce jako lampionový průvod 
nebo karneval o masopustu 
a dále vypomáhá na akcích 
města a zámku Veltrusy. 

V pátek 11. listopadu 2022 
proběhl již tradiční průvod 
městem s lampiony, který byl 
zakončený stezkou světýlek 
připravenou ASPV. Pro tento 
rok vznikla také kreativní výzva 
na téma svatý Martin. Všem 
dětem, které tvořily, děkujeme. 
Výstavu můžete zhlédnout na 
naší facebookové stránce. 

V adventním čase jsme 
pro vás nachystali dílničku, 

která byla součástí adventního 
tvoření na zámku Veltrusy 
v sobotu 26. listopadu 2022. 

Mnozí z vás si nenechali 
ujít besedy s našimi spolu-
pracujícími psycholožkami. 
24. listopadu dorazili zájemci 
o téma vady řeči a 1. prosince 
o grafomotoriku a předškolní 
přípravu. 

Opět žádáme o grant 
z nadace Tesco. Budeme rádi, 
pokud tedy postoupíme do 
finále, když při každém náku-
pu v Tescu požádáte o žetony 
a vhodíte je našemu centru. 
Tentokrát máme v plánu 
zaměřit se na polytechnické 
vzdělávání od útlého věku 
a s tím souvisí i rozšíření kurzů 
o řemeslné dílny. V nich si děti 
pod dohledem rodičů vyzkouší 
řezat, vrtat, pilovat, brousit 
a vyrobí si například ohrádku, 
křesílko, kladívko nebo autíčko. 
Hlasování bude probíhat 
v termínu 16. 1. – 12. 2. 2023. 
Děkujeme!

Od ledna 2023 hledáme 
lektora cvičení s miminky. 
Havránek hledá též nové vede-
ní, a to statutárního zástupce, 

jehož úkolem je starost o fun-
gování centra. 

Krásné prožití adventního času 
přeje za RC Havránek

Jana Suchá
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SPORT

Karatisté reprezentovali  
Veltrusy v České Třebové
Státní svátek 17. listopadu 
2022 oslavili naši mladí kara-
tisté sportovně. Vydali jsme se 
na závody do České Třebové. 
Soutěžili jsme jak v individu-
ální disciplíně kata, tak jsme 
sestavili dva trojčlenné týmy 
pro disciplínu kata kumiwaza. 
Celkově jsme získali šest me-
dailí a navrch krásný zážitek 
pro všechny. 

Děkuji všem karatistům za 
nasazení při závodech a gratu-
luji jim k získaným medailím. 
Speciální poděkování za od-
vahu patří nejmladší závod-
nici celého turnaje Zuzance 
Kovářové. 

| Marek Mach
hrdý trenér mladých 

veltruských karatistů
| shuri-te.cz

Fotbalisté AFK Veltrusy  
mají za sebou úspěšný podzim
PŘED PÁR TÝDNY SE UZAVŘELA PODZIMNÍ ČÁST LETOŠNÍ FOTBALOVÉ SEZONY 
A MY MÁME VELKOU RADOST, ŽE VŠECHNY NAŠE TÝMY SI VEDLY SKVĚLE. 
Náš A tým zakončil podzim 
na krásném třetím místě se 
ziskem 29 bodů za 9 výher, dvě 
remízy a dvě prohry. Věříme, že 
se nám pouhá tříbodová ztráta 
na vedoucí tým podaří v jarní 
části dohnat a popereme se 
o postup do okresního přebo-
ru. Radost nám dělá přede-
vším Roman Hájek, který s 18 
góly drží výborné čtvrté místo 
v tabulce střelců. 

Dorostenci zakončili 
podzim ve středu tabulky, na 
šestém místě (čtyři výhry, dvě 
remízy a čtyři prohry). Rovněž 
starší žáci mají za sebou 
úspěšný podzim a „přezimují“ 
na třetím místě, kdy ztratili 
pouze 9 bodů za tři porážky. 
Mladší žáci skončili po poma-
lejším rozjezdu na skvělém 
pátém místě (čtyři výhry, dvě 
remízy a čtyři prohry) a jejich 

výkony z posledních zápasů 
naznačují, že tabulkou už bu-
dou jen stoupat. U přípravek 
nejsou výsledky důležité, proto 
se tabulky neevidují. Nás ale 
moc těší, že mají ze hry radost 
a každý vstřelený gól jim vy-
kouzlí úsměv na tvářích. 

Všechny hráče teď čeká pár 
týdnů volna a pak už se opět 
vrhnou do přípravy na jarní 
část sezóny.

Podrobné výsledky a sta-
tistiky všech okresních soutěží 
najdete na webu souteze.
fotbal.cz.  

Rádi bychom všem našim 
hráčům, členům a příznivcům 
popřáli klidné prožití svátků 
vánočních a do nového roku 
2023 pevné zdraví, hodně štěstí 
a radosti ze sportování!

| Martin Novák 
AFK Veltrusy 

ASPV VELTRUSY  
přeje klidné prožití vánočních svátků  

a úspěšný rok 2023  
všem svým cvičencům, cvičitelům a příznivcům.
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P a M TÝŘ

T
R

UHLÁŘSTV
Í P. a M. Týř

Vyrábíme na zakázku
 l kuchyňské linky
 l schodiště
 l vestavné skříně
 l dveře interiérové i vchodové
 l pergoly
 l kancelářský nábytek

V cihelnách 622, Veltrusy

info@zakazkove-truhlarstvi.cz
www.zakazkove-truhlarstvi.cz

m
ob

il: +420 721 852 018
+420 602 149 243
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INTERIÉRY  

LUBOŠ LIBICHLUBOŠ LIBICH
ŽALUZIE A ROLETY 
SÍTĚ PROTI HMYZU

DVEŘNÍ ROLOVACÍ SÍTĚ

VINYLOVÉ PODLAHY
PLOVOUCÍ PODLAHY

MALÍŘSKÉ PRÁCE
PRANÍ KOBERCŮ A SEDACÍCH SOUPRAV

SHRNOVACÍ DVEŘE NA MÍRU
FÓLIE NA OKNA

Zaměření a cenová nabídka Zaměření a cenová nabídka zdarmazdarma

mobil: 777 309 315, 606 386 916 
tel./fax: 315 781 505  

e-mail: interiery.libich@seznam.cz
adresa: Štěpána Bendy 584, Veltrusy 277 46

Nabídka tarifů:
    16 Mb/s za 299 Kč  
levný tarif pro nenáročné uživatele  
    30 Mb/s za 399 Kč  
tarif vhodný pro běžné uživatele  
    100 Mb/s za 499 Kč  
tarif pro náročné uživatele a sledování moderní IPTV  
    Na přání rychlost až 1.000 Mb/s 

Sys-DataCom
RYCHLÝ INTERNET A MODERNÍ TV

rychlý a stabilní internet za výhodné ceny již od 250 Kč měsíčně
moderní technologie a routery Mikrotik / gigabitové technologie

Doplňkové služby:
• chytrá televize / více než 180 programů 
• na zkoušku 7 dní zdarma
• zpětné sledování až 7 dní 
• televize všude v EU, kde se připojíte k internetu 
• pevné telefonní linky bez placení paušálu

volejte nebo pište nonstop
www.sys-data.com |+420 777 774 221 | obchod@sys-data.com

Smlouvy bez závazků  
a bez datového  
omezení
Tradice a zkušenost  
v oboru více než 20 let 

INZERCE

R E B Y S
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Váš autorizovaný prodejce vozů ŠKODA:

*ilustrační fotografie

Využijte poslední možnosti pořídit si vůz ŠKODA FABIA COMBI Tour s atraktivní výbavou. Počet vozů je omezen,  

a proto včas navštivte naši autorizovanou prodejnu nebo nás kontaktujte online či telefonicky.

Kombinovaná spotřeba a emise CO2 vozu:
ŠKODA FABIA COMBI Tour: 5,3–6,0 l/100 km, 119,7–136,6 g/km

Nyní již od

ŠKODA

FABIA
COMBI



otevírací doba
pondělí – pátek
9:00 – 17:30
sobota 
8:00 – 11:00

kontakt 
315 781 097  
774 032 057
Alešova 291 
Veltrusy

modnimix  modnimix_veltrusy    www.modni-mix.cz
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